




3 اقتصادی

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی:

  سند ارزهای دیجیتال تا نیمه نخست 97 نهایی 
می شود

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی از اعزام تیم های ویژه برای برقراری خدمات 
بانکی به مناطق زلزله زده در غرب کشور خبر داد. 

»ناصر حکیمی« روز دوشنبه در نشستی خبری افزود: در برخی مناطق آسییب ها 
جدی بوده اما با تعیین استان معین و اعزام تیم های امداد، هماهنگی لازم بین ستادها 
و نیروهای عملیاتی انجام شده است تا قطعی خدمات بانکی در مناطق آسیب دیده 

رخ ندهد.
وی ادامه داد: در مناطقی که قطع خطوط مخابراتی داریم، تلاش می کنیم با پشتیبانی 

مشکل را حل کنیم.
وی افزود: تیم ها فوق العاده تجهیز شده اند تا در اسرع وقت خدمات بانکی را در 

مناطق قطع شده به صورت پایدار ارایه دهند.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی در ادامه این نشست از برنامه این نهاد برای 
تدوین 6 سند برای ساماندهی کسب و کارهای نوین مالی خبر داد و گفت: در این 
زمینه سند مربوط به ارزهای دیجیتال تا پایان نیمه نخست سال آینده نهایی می شود.

وی افزود: در گام بعدی برای ارزهای دیجیتال بحث بومی سازی این نوع ارزها پیگیری 
می شود.

حکیمی با بیان اینکه رویکرد اصلی بانک مرکزی درباره ارزهای دیجیتال در دست 
تدوین است، گفت: همه بانک های مرکزی جهان در باره این ارزها وجود دارد و دامنه 

وسیعی از دیدگاه ها شامل ممنوعیت کامل تا امکان استفاده از آن را در برمی گیرد.
وی با اشاره به نوسان شدید این نوع ارز اظهار داشت: این ارزها یک عدم اطمینان و 
ریسک بالا را بوجود آورده و سبب شده تا بانک های مرکزی از جمله ایران را دچار تردید 

کند که آیا می توان ذخایر را به این شکل نگهداری کرد یا خیر.
حکیمی ادامه داد: مقداری سوداگری در بازار ارز دیجیتال وجود دارد و حتی بازاریابی 

هرمی را در این زمینه شاهدیم که در فضای مجازی دیده می شود.
وی به مردم هشدار داد: با توجه به نوسان شدید ارز دیجیتال، هنوز این ارز به طور 

رسمی از سوی بانک مرکزی شناخته نشده و ریسک خرید این نوع ارزها بالاست.
این مقام مسئول افزود: با توجه به اینکه سیاستگذار به جمع بندی برای شناختن 
آن به عنوان ارز رسمی نشناخته، ریسک آن بالاست ضمن آنکه امکان فریب سرمایه 

گذار وجود دارد.
وی افزود: برخی افراد و شبکه ها ابزارهایی ایجاد کرده اند که کوپن و ژتون ارز دیجتال 
را عرضه می کنند اما بانک مرکزی در این زمینه پیشنهاد نمی کند که در این زمینه 

ورود کنند.
حکیمی تاکید کرد: تا زمانی که سیاستگذاری نکنیم، نمی توانیم آن را مممنوع اعلام 

کنیم اما می توانیم هشدار دهیم.
وی تاکید کرد: ذات ارزهای دیجیتال، نرم افزار است و حتی اگر فیلتر شود، از مسیر 

دیگری فعالیت می کند. از این رو به مردم هشدار می دهیم که ریسک آن بالاست.
وی گفت: در حال رصد این بازاریم و می بینیم که این ارز دیجیتال به شکل هرمی در 
حال رشد است؛ البته دستگاه های ذی ربط در برخورد با شبکه های هرمی ورود کنند.
حکیمی افزود: هرچند ارزش ارز دیجتال در یکسال گذشته 10 برابر شده اما نوسان 

رو به پاییین آن نیز زیاد است.

یک مقام وزارت جهاد کشاورزی: 

صادرکنندگان سیب مشوق صادراتی دریافت 
می کنند 

معاون امور بازرگانی و صنایع وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه وضعیت تولید سیب 
درختی امسال مناسب بوده گفت: برای حمایت از صادرات سیب درختی، به آنها مشوق 

های صادراتی و به واردکنندگان موز نیز تسهیلات اعطا می شود. 
»علی اکبر مهرفرد« روز دوشنبه در مراسم افتتاحیه دومین نمایشگاه بین المللی و 
تخصصی محصولات پروتئینی و صنایع وابسته در محل دائمی نمایشگاه بین المللی، 
افزود: سازمان مرکزی تعاونی روستایی از یک ماه گذشته خرید تضمینی سیب درختی 
درجه سه را برای حمایت از تولیدکنندگان این محصول آغاز کرده است به طوری که 

قیمت هر کیلو سیب خریداری شده بین 350 تا 360 تومان است. 
وی درباره پرسش مطرح شده مبنی بر نوسان تولید سیب درختی نیز گفت: سال 
گذشته سال کم محصولی برای تولید سیب درختی بود به همین دلیل در چند ماهه 
نخست امسال سیبی برای صادرات نداشتیم اما پس از برداشت خوب امسال، صادرات 

سیب به کشورهای هدف انجام می شود. 
معاون امور بازرگانی و صنایع کشاورزی درباره واردات میوه به کشور نیز گفت: به دلیل 
سیاست ممنوعیت واردات میوه و حمایت از تولید داخلی، امسال تاکنون واردات میوه به 

جز موز، آناناس، نارگیل و انبه نداشته ایم و کیوی نیز وارد نکرده ایم. 
وی اضافه کرد: چندی پیش تعاونی های گیلان و مازندران توافق نامه ای با یک 
شرکت نیوزلندی برای توسعه بازار کیوی منعقد کردند اما تاکنون وارداتی درخصوص 

این محصول صورت نگرفته است. 
دومین دوره نمایشگاه بین المللی محصولات پروتئینی حلال )میتکس 2017( 
امروز)دوشنبه( با حضور 99 غرفه گذار ایرانی و 15 کشور جهان در فضایی به وسعت 

بیش از 6200 متر مربع در محل نمایشگاه های بین المللی تهران آغاز به کار کرد.
در این نمایشگاه علاوه بر شرکت کنندگان داخلی نمایندگانی از کشورهای اسپانیا، 
استرالیا، آلمان، امارات متحده عربی، اوکراین، برزیل، مغولستان، چین، لیتوانی، ایتالیا، 

دانمارک، هلند، انگلستان ، بلژیک و سوئیس حاضرند.

آخرین قیمت ها از بازار میوه و تره بار 

گوجه فرنگی، سیب زمینی و پیاز دوباره گران 
شدند

بازار میوه نسبت به هفته های گذشته ثبات قیمت خود را حفظ کرده است و با توجه 
به نوبرانگی پرتقال، نارنگی و انار، تقاضا برای این میوه های پاییزی بیشتر است اما در 

بخش تره بار گوجه فرنگی، سیب زمینی و پیاز مجددا با افزایش قیمت مواجه شده اند.
به گزارش ایسنا، بررسی ها از بازار میوه و تره بار نشان می دهد که وضعیت قیمت ها 
نسبت به ماه گذشته تغییر محسوسی نداشته است؛ هر چند برخی اقلام مانند سیب 
زمینی و پیاز همچنان در شیب گرانی قرار دارند و به طور متوسط کیلویی 2500 تومان 

در مغازه های سطح شهر عرضه می شوند. 
به گفته برخی فروشندگان، میوه های پاییزی مثل انار، نارنگی و پرتقال از تقاضای 
بیشتری نسبت به سایر اقلام برخوردارند و آناناس و نارگیل و بهِ کمترین تقاضا را دارند.

اما در بازار میوه به طور متوسط هر کیلوگرم سیب قرمز 5500 تومان، سیب زرد 
کیلویی 5000 تومان، خیار درختی کیلویی 2500 تومان ،خیار بوته ای 3000 تومان و 
انگور سیاه 5500 تومان قیمت دارد. در میان انواع میوه آناناس و بهِ به ترتیب با کیلویی 

13 هزار و 12 هزار تومان گران ترین اقلام هستند.
همچنین نارنگی کیلویی ۴500 تومان،  پرتقال کیلویی 5500 تومان، انار کیلویی 

7000 تومان و نارگیل کیلویی ۴000 تومان عرضه می شود.
در میان اقلام مختلف تره بار، قیمت سیب زمینی و پیاز دوباره افزایشی شده و هر کدام 
به طور متوسط کیلویی 2500 تومان قیمت دارد. لیموترش که گران ترین محصول 
تره بار است، کیلویی 12 هزار تومان عرضه می شود. همچنین گوجه فرنگی کیلویی 
۴000 تومان، چغندر کیلویی 2000 تومان،  کاهو کیلویی 2000 تومان، و هندوانه 

کیلویی 1000 تومان فروخته می شود.

عضو شورای هماهنگی بانکهای دولتی :

فاینانس های جدید از روسیه، اروپا و آسیا در 
راه است

عضو شورای هماهنگی بانکهای دولتی با بیان اینکه فاینانس های جدید از روسیه، اروپا 
و آسیا در راه است، گفت: نقل و انتقالات پول به ارزهای غیر از دلار به صورت روان در 

حال انجام است. 
علی صالح آبادی از فاینانس های جدید برای اقتصاد ایران خبر داد و گفت: فاینانس های 
جدیدی برای اقتصاد ایران در راه است و مذاکرات برای امضای آنها ادامه دارد؛ این در 
حالی است که این فاینانس ها با یکسری از بانکهای روسیه در حال نهایی شدن است؛ 
ضمن اینکه به موازات آن، مذاکرات برای اخذ فاینانس از اروپا و آسیا هم در حال انجام 

است.
عضو شورای هماهنگی بانکهای دولتی افزود: فاینانس هایی که برای اقتصاد ایران طی 
ماههای گذشته به امضا رسیده است؛ از محل پول نفت نبود؛ به این معنا که بعد از 
برجام، پول نفت آزاد شده و وجوه نفت جدیدی که از سوی ایران در بازارهای جهانی 
به فروش می رسد؛ به صورت کامل دریافت و مصرف می شود؛ بنابراین فاینانس ها به 
پشتوانه آن پول ها نیست و ارتباطی هم به آن ندارد. وی تصریح کرد: اکنون پول نفت در 
جایی که لازم باشد و نیاز ارزی وجود داشته باشد، مصرف می شود؛ بنابراین فاینانس های 
گشایش شده، ارتباطی به پول نفت ندارد؛ به خصوص اینکه بانکهایی که این فاینانس ها 
را ارایه داده اند؛ بانکهای توسعه ای کشورها هستند که این خطوط را گشایش می کنند؛   

در حالیکه پول نفت ایران در بانکهای دیگری است.
صالح آبادی در پاسخ به این سوال که اکنون مراودات پولی ایران با بانکهای بزرگ به چه 
نحوی است، گفت: الان روابط کارگزاری نسبتا خوبی برقرار است و حتی در بانک توسعه 
صادرات نیز با 127 بانک، رابطه کارگزاری بانکی برقرار شده است؛ بنابراین با همین 
سطح از روابط کارگزاری هم، کار انجام می شود و نقل و انتقالات به ارز غیر دلار از جمله 

یورو به راحتی در حال انجام است و مشکل خاصی به چشم نمی خورد.

سه شنبه -بیست وسوم آبان ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4425

 رییس سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: لایحه بودجه 
سال 97 براساس نظام بودجه ریزی بر مبنای عملکرد بوده 
آن ها  به  شده  تمام  قیمت  براساس  دستگاه ها  بودجه  و 

اختصاص می یابد. 
در  مجلس  دیروز  علنی  نشست  در  نوبخت  محمدباقر 
جریان ارائه شاخص های بودجه ریزی عملیاتی در بودجه 
سال 1397 کل کشور گفت: برای اصلاح نظام بودجه ریزی 
کشور دو وعده به نمایندگان داده شد که وعده نخست این 
بود که لایحه بودجه سال 97 در زمان مقرر تقدیم مجلس 
شود که در این راستا از چهارشنبه گذشته پیش نویس 
لایحه به دولت ارسال شده و از جلسه روز گذشته هیات 
وزیران کار رسیدگی به پیشنویس لایحه بودجه سال 97 
آغاز شده است. رییس سازمان برنامه و بودجه افزود: با توجه 
به اینکه مقرر شده تمامی جلسات هیات دولت به بررسی 
پیش نویس معطوف شود، ابراز امیدواری می کنم که لایحه 

سال 97 در زمان مقرر قانونی تقدیم مجلس شود.
وی با بیان اینکه وعده دیگر این بود که لایحه بودجه 
سال 97 با اصلاحات اساسی شکل گرفته و تقدیم مجلس 
شود، ادامه داد: اگر این لایحه برای اصلاح به تکمیل نیاز 
دارد، توسط مجلس انجام شود تا بتوان قانون مناسبی در 

این زمینه داشت.
راه حل مشکلات بودجه ریزی در کشور

نوبخت یادآور شد: بودجه علاوه بر اینکه پیش بینی منابع 
و مصارف یک ساله است، برنامه یک ساله از برش برنامه های 
توسعه پنج ساله است. وی با بیان اینکه راه حل مشکلات 
بودجه ریزی در کشور این بوده که بودجه ریزی از روش 
سنتی و افزایشی به روش بودجه ریزی برمبنای عملکرد 
تغییر یابد، افزود: دولت در سال 97 بودجه ریزی برمبنای 
عملکرد را مبنای فعالیت خود قرار داده و اهم اصلاحات در 

این لایحه شامل 6 مورد می شود.
نوبخت با اشاره به اصلاحات بودجه ریزی برمبنای عملکرد 
عملکرد،  بر  مبتنی  بودجه ریزی  داد:  ادامه  در سال 97، 
اصلاح ردیف های متفرقه بودجه، اصلاح جداول بودجه، 
تمرکززدایی و تفویض اختیارات بیشتر به استان ها، نظام 
درآمد هزینه ای استان ها و مشارکت عمومی خصوصی در 
طرح های تملک دارایی سرمایه ای از جمله تغییرات اعمال 

شده در لایحه بودجه سال 97 است.
بر  مبتنی  بودجه ریزی  خصوص  در  داشت:  اظهار  وی 
عملکرد با تکیه بر اسناد فرادست، ابتدا برنامه سال 97 احصا 
شد و برنامه اجرایی براین اساس تدوین شد که برای اجرای 
آن باید فعالیت هایی انجام شود که این فعالیت ها نیز احصا 
شده است. رییس سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد:برای 
هریک از فعالیت ها قیمت مشخص شده است و قیمت تمام 
شده هر فعالیت در هر دستگاه مشخص می شود که بودجه 
هر دستگاه براساس این قیمت تمام شده تخصیص می یابد.
نوبخت در ادامه با بیان اینکه با اصلاح  نظام بودجه ریزی 
بر عملکرد دستگاه ها ارزیابی خواهیم داشت، گفت: بدین 
ترتیب در زمان تخصیص متوجه می شویم دستگاهی برای 
سال 97 که مقداری بودجه گرفته در راستای هدف خود 
حرکت کرده یا خیر و آیا توانسته است اهداف سازمان خود 

را تحقق بخشد یا خیر.
رییس سازمان برنامه و بودجه ادامه داد: برای سال 1397، 
290 دستگاه و ردیف ملی داریم که 32 درصد دستگاه های 
اصلی است که برمبنای قیمت تمام شده که با مدل های 
نرم افزاری قیمت آن را احصا کرده ایم حسابرسی می کنیم 
معرفی  مربوطه مجلس  به کمیسیون های  آینده  در  که 
خواهیم کرد و الباقی بر اساس قیمت واحد تولید محاسبه 
می شود. وی در ادامه با ابراز امیدواری از اینکه برای سال97 
این انتظار را داریم که با اعتبارات دستگاه ها که اختیارات 
آن به استان ها تفویض می شود صرفه جویی کنیم، عنوان 
کرد:درهمین راستا 50 درصد برای بودجه عمرانی و 50 

درصد برای بهره وری خواهد بود.
337 ردیف متفرقه در بودجه وجود دارد 

نوبخت همچنین با بیان اینکه در حال حاضر 337 ردیف 

متفرقه در بودجه وجود دارد، اظهار داشت: هر دستگاهی 
که  متفرقه  ردیف  آن  کنار  در  و  دارد  بودجه ای  ردیف 
مشخص نیست؛این اعتبار را چه کسی می گیرد و صرف چه 
اموری می شود از این رو هماهنگی کردیم تا مشخص شود 
هرکدام از دستگاه ها چقدر اعتبار دریافت کرده و صرف چه 
اموری می کنند که از این طریق توانستیم ردیف های متفرقه 

را از 337 به 113 ردیف کاهش دهیم.
اساس  برهمین  افزود:  بودجه  و  برنامه  سازمان  رییس 
تا  حداکثر  را  اجرایی  دستگاه های  هزینه های  شفافیت 
70 درصد درآمدهای اختصاصی برای هزینه های جاری 
خواهیم داشت و در کنار آن مدیریت منابع با هدف تقویت 
مصارف تملک دارایی های سرمایه ای حداقل تا 30 درصد 
درآمدهای اختصاصی برای بودجه های عمرانی خواهیم 

داشت. 
وی در ادامه با بیان اینکه 59 موسسه داریم که اعتباراتی 
از دولت برای کمک می گیرند، عنوان کرد: هرکدام از این 
موسسات زیرمجموعه دستگاهی هستند، بنابراین سهام 
نهاد آنها را افزایش داده ایم تا از ردیف های متفرقه کم شود 
همچنین تشویق هایی برای افزایش درآمدهای استانی در 
نظر گرفته ایم و مکانیزمی برای مشارکت مردمی در پروژه ها 

تعیین کرده ایم.
نوبخت ادامه داد: 128 هزار میلیارد تومان برای طرح های 
اعتبار  و  پول  بودجه ریزی،  نظام  اصلاحات  با  عمرانی 

اختصاص خواهیم داد.
وی با اشاره به چالش های نظام بودجه ریزی خاطرنشان 
کرد: افزایش هزینه های صندوق بازنشستگی، الزامات احکام 
قانون برنامه ششم، معافیت ها و تخفیفات رو به افزایش 
مالیاتی و گمرکی و کاهش سهم دولت از منابع صندوق 
توسعه ملی از مهمترین چالش های پیش رو است که باید 

نسبت به آن اقداماتی صورت گیرد.
رییس سازمان برنامه و بودجه در پاسخ به سوال رییس 
هیچ  زیرنظر  که  بخش هایی  بودجه  درخصوص  مجلس 
وزارتخانه ای نیستند، مانند موضوع یارانه ها اظهار داشت: 
از 337 ردیف متفرقه بودجه، 22۴ را حذف کرده ایم که 
هیچ  نظر  زیر  که  بخش هایی  برای  مانده  باقی  مقدار  از 

وزارتخانه ای نیستند، استفاده خواهد شد. 

رییس سازمان برنامه و بودجه کشور:

اختصاص بودجه دستگاه ها براساس قیمت تمام شده اختصاص می یابد

متن آگهی
خواهان : خانم نیره رئیس میرزائی فرزند مرتضی با وکالت آقای محمدجواد زمانی فرزند محمدرضا به نشانی قم - ۴5 متری صدوق 

-30۴5 متری قائم - پلاک 6
خوانده : آقای امیر طهرانی باچگران فرزند علی به نشانی قم - آخرین آدرس ) عطاران -عطاران 17 - کوی 6 پلاک 10 ( )در حال 

حاضر مجهول المکان (
خواسته : طلاق به درخواست زوجه 

رای دادگاه 
در خصوص دعوی خانم نیره رئیس میرزائی فرزند مرتضی با وکالت آقای محمدجواد زمانی به طرفیت همسرش آقای امیر طهرانی 
باچگران فرزند علی به خواسته احراز تحقق وکالت و اذن اعمال آن جهت طلاق ، به این شرح که خواهان اظهار داشته وی در تاریخ 
1380/09/29 با عقد نکاح دائم و با مهریه 130 عدد سکه تمام بهار آزادی با خوانده ازدواج کرده و از وی یک فرزند دختر 16 ساله به 
نام زهرا دارد و نظر به اینکه همسرش )خوانده( از تاریخ 1386/7/10 زندگی خانوادگی را ترک کرده و در این مدت نفقه ای نیز نداده 
است و در ضمن عقد نکاح شرط گردیده چنانچه زوج زندگی خانوادگی را بدون عذر موجه ترک کند ، وی حق وکالت در انتخاب یکی 
از انواع طلاق و مطلقه نمودن خویش و نیز قبول بذل در صورت بذل مال به شوهرش در قبال طلاق را دارد و شرط مذکور هم محقق 
شده است لذا با بذل تمام حق و حقوقش به همسر خود و قبول بذل وکالتا از طرف وی ،اذن اعمال وکالت مذکور را تقاضا می نماید . با 
توجه به محتویات پرونده از جمله تصویر مصدق نکاح نامه ملاحظه می شود اولا وجود علقه زوجیت بین آنان به سبب عقد نکاح دائم 

محرز است و از طرفی دادگاه مساعی خویش را جهت ایجاد صلح و سازش بین زوجین و ترغیب آنها به ادامه زندگی مشترک معمول 
داشته لکن موثر در مقام واقع نگردیده است و ثانیا بند 8 شروط ضمن عقد تحقق یافته و همسر خواهان از تاریخ 1386/7/10 بدون 
عذر موجه زندگی خانوادگی را ترک کرده است که به نظر دادگاه امر مذکور به اساس زندگی خانوادگی خلل وارد آورده و ادامه زندگی 
را برای زوجه دشوار ساخته است و این نوع شرط با توجه به عموم قاعده »المومنون عند شروطهم « و به استناد ماده 1119 قانون مدنی 
، صحیح و مسموع است لذا دادگاه مستندا به مواد 2۴، 26، 27،  28، 31 ، و 37 از قانون حمایت خانواده ضمن حکم به تحقق بند 
8 شروط ضمن عقد ، به خواهان اجازه می دهد به یکی از دفاتر رسمی ثبت طلاق مراجعه و با انتخاب طلاق خلع و بذل تمام حق و 
حقوق خود در حق همسرش و قبول بذل از طرف وی ، وکالتا خود را مطلقه نماید . ضمنا اعتبار این رای سه ماه از تاریخ ابلاغ دادنامه 
قطعی است و رعایت وجود شرایط صحت اجرای طلاق از جمله مراعات مواد 113۴، 1135، 11۴0و 11۴1 از قانون مدنی و معرفی 
زوجه به پزشکی قانونی جهت تست بارداری به عهده سردفتر دفترخانه مجری صیغه طلاق خواهد بود و با توجه به بذل تمام حق و 
حقوق از سوی زوجه و قبول بذل وکالتا نوع طلاق خلعی است و به تبع آن بائن می باشد و عده این طلاق سه طهر از تاریخ وقوع آن 
است .رای صادره غیابی بوده و ظرف 20 روز از تاریخ ابلاغ قابل واخواهی در همین دادگاه و پس از آن ظرف مدت مذکور قابل تجدید 

نظر خواهی در محاکم محترم تجدیدنظر مرکز استان قم می باشد. )م الف 1508۴( 
رئیس شعبه اول دادگاه خانواده شهرستان قم - جعفر جهانگیر
مدیر دفتر شعبه اول دادگاه خانواده شهرستان قم - شمس  

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی :

نرخ بیکاری باید به ۴ درصد برسد 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اینکه نرخ بیکاری 12 درصدی بر 
اساس هدفگذاری ها باید به ۴ درصد برسد گفت:امسال ۴00 هزار شغل اولی 

داشتیم که یکی از برنامه های ما رسمی کردن آنها است. 
علی ربیعی یک شنبه شب  در برنامه »تیتر امشب« که با موضوع اشتغال روی 
آنتن رفت، با بیان اینکه مهمترین برنامه ما تثبیت شغل است گفت: وقتی رکود 
طولانی داریم روی همه چیز تاثیر می گذارد بنابراین در این شرایط باید روی 

تثبیت شغل باید کار کنیم.
وی با بیان اینکه کالاها در انبارها مانده است، ادامه داد: باید بازار ایجاد کنیم تا 
چرخه تولید حرکت کند تا به تثبیت شغل کمک کند. ضمن اینکه دولت تسهیلات 
ارزان قیمت در اختیار مردم قرار می دهد اما خود مردم هم موثر هستند و باید از 

این موقیعت استفاده کنند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر اینکه کاهش فقر و اشتغال از برنامه 
دولت است، گفت: در چهار سال آینده به دنبال اشتغال توسعه ای ناشی از کارهای 
بزرگ هستیم. ربیعی همچنین به طرح »روستا-تعاون« که بر اساس آن ایجاد هزار 
تعاونی در هزار روستای کشور پیش بینی شده است اشاره کرد و گفت: ظرفیت 

های اشتغالزایی در روستاها نیز با جدید پیگیری می شود.
این عضو کابینه دولت دوازدهم »آموزش در محیط کار واقعی« را از دیگر طرح 
های اشتغال زای دولت اعلام کرد و گفت:بیشترین خدمات این طرح در حوزه 
اشتغال خدمات مولد و صنوف است. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: هرچند 
نرخ مصوب بانک مرکزی برای تسهیلات 18 درصد است اما برای اینکه سرمایه 

گذاری تسهیل شود این نرخ را به 6 درصد رساندیم.
ربیعی گفت: با صندوق توسعه کشاورزی نیز برای ورود به طرح ها و برنامه های 
اشتغالزا وارد مذاکره شدیم که هفته جاری اولین جلسه در این خصوص تشکیل 
می شود. همچنین یک جلسه نیز با بانکها خواهیم داشت تا در خصوص آیین نامه 

فعالیت بانک ها در طرح های اشتغالزا هماهنگی های لازم صورت گیرد.
وی با اشاره به پرداخت تسهیلات اشتغال در حوزه خدمات و گردشگری نیز 
گفت: در این خصوص تسهیلات هم به صورت انفرادی و هم به صورت گروهی 
پرداخت می شوند؛ ما برای این طرح بازاریابی را پیش بینی کرده ایم که از هفته 

آینده اجرا می شود که از طریق رسانه ها اطلاع رسانی خواهیم کرد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه برای ما چند استان که درآمدشان 
کمتر است در اولویت اشتغالزایی قرار دارند گفت:صنایعی مانند مبل، فرش، پوشاک، 

کشاورزی و گیاهان دارویی هم جز رشته های پر کشش اشتغال قرار دارند.
وی با اشاره به اینکه سیاست گذاری برای ایجاد اشتغال نیاز به طرح ها و ایده 
های جدید دارد، گفت: رشد اقتصادی همراه با اشتغال نیاز به تمرکز در حوزه های 
اقتصادی است که اشتغال مردم و رونق کسب و کار پایدار را به دنبال داشته باشد.
ربیعی همچنین با اشاره به آموزش های تخصصی نیروی کار گفت: اگر نیروی 
کار براساس اولویت اقتصادی، صنعتی و کشاورزی مهارت ببیند بهتر می توانند در 
بازار کار جذب شود و موثر باشد. وی تاکید کرد: نرخ بیکاری ما 12 درصد است 
که بر اساس برنامه ها باید به ۴ درصد برسد؛ اکنون سالانه 800 هزار بیکار تحصیل 
کرده به جامعه افزوده می شود. ما امسال ۴00 هزار شغل اولی داشتیم که یکی از 
برنامه های ما این است که آنها را رسمی کنیم. همچنین پیش بینی ما این است 
که آنها را به 700 هزار شغل برسانیم. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین 
درباره بیکاری فارغ التحصیلان دانشگاهی خاطر نشان کرد: باید کار فرهنگی هم 
بکنیم تا فارغ التحصیلان دانشگاهی فقط دنبال کار دولتی نباشند. البته این حق را 
برای آنها قائل هستیم که شغل آبرومند متناسب با تحصیلات خود داشته باشند اما 

در این میان باید شرایط را هم در نظر گرفت.
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دایی در نشست با تاج مطرح کرد:

فساد فوتبال از جامعه مستثنی نیست
سرمربی تیم فوتبال سایپا با بیان اینکه نباید در بحث فساد در فوتبال سیاه نمایی 
صورت بگیرد، گفت: فساد در جامعه وجود دارد و فوتبال نیز از این قاعده مستثنی 

نیست.
نشست مشترک مهدی تاج و علی دایی صبح امروز برگزار شد که اعضا در این 
جلسه به بررسی بحث فساد پرداخته و معتقد بودند باید کار کارشناسی  در این 

زمینه صورت بگیرد تا این معضل از جامعه فوتبال ریشه کن شود.
علی دایی، پیشکسوت و کاپیتان سابق تیم ملی فوتبال ضمن تسلیت به جامعه 
ایران به خاطر درگذشت تعدادی از هموطنان عزیزمان در غرب کشور در حاشیه 
جلسه خود با مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال گفت: باید کمپینی را درست 
کرد تا جامعه فوتبال، فدراسیون فوتبال و همه آحاد ورزش کشور با یاری رساند به 
این عزیزان، شرایط مناسب را فراهم کنند. در واقع انتظار ما این است که به آسیب 
دیدگان این زلزله همدری کنیم و هر آنچه که در توانمان است، از آنها دریغ نکنیم.

کاپیتان سابق تیم ملی فوتبال درباره بحث فساد و موضوعاتی که اخیرا در این 
خصوص مطرح شده است، گفت: انتظار ما این است که به بحث فساد به صورت 
جدی برخورد شود و با کار کارشناسی و اجرای برنامه های مختلف، این معضل 
ریشه کن شود. فساد در جامعه وجود دارد و فوتبال نیز از این قاعده مستثنی 
نیست. بر همین اساس معتقدم نباید بیش از حد بحث فساد در فوتبال را برجسته 
کرد و با سیاه نمایی شرایطی فراهم شود که این رشته پرطرفدار مظلوم واقع شود.

سرمربی تیم فوتبال سایپا در ادامه بیان کرد: فدراسیون فوتبال در راستای بررسی 
ورفع معضلات فساد در فوتبال، قول هر گونه همکاری را داد تا با استفاده از داشته 
های خود و همکاری با کمیته اخلاق، پلیس امنیت و دستگاه های نظارتی بتواند 
در رفع این مسئله بکوشد. در واقع این موضوع نیاز به کار کارشناسی، تحقیقی و 
برنامه ریزی دقیق و زیربنایی دارد که باید ساختارش شکل بگیرد و باشگاه ها در 
کنار هیاتهای فوتبال استانهای سراسر کشوردر این زمینه فعالیت های گسترده ای 
را انجام دهند. اگر حمایت و همدلی جامعه فوتبال در این بخش وجود داشته باشد 

بدون شک می توان شاهد نتایج موثری در رفع این معضل بود.
وی ادامه داد: تاج از پیشنهاد جلسه با کلیه دست اندرکاران و پیشکسوتان فوتبال 
استقبال و اعلام کرد که با اعضای کمیته های اخلاق و انضباطی و همچنین 
دستگاه های نظارتی، جلسه ای در این خصوص برگزار خواهد کرد. او از اظهار 
نظرات گفته شده به هیچ وجه ناراحت نبوده و این مطالب را موجب رشد و 

شکوفایی فوتبال می داند.
سرمربی تیم سایپا در پایان در خصوص روند آماده سازی تیم ملی فوتبال جهت 
حضور در رقابتهای جام جهانی 2018 روسیه گفت: امیدوارم شرایط برای ملی 
پوشان به گونه ای فراهم شود که بتوانند با برگزاری تمرینات و دیدارهای تدارکاتی، 
آمادگی لازم را کسب کنند. برای تیم ملی فوتبال ایران در میادین پیش رو و 

بازیهای جام جهانی آرزوی موفقیت دارم.

محمو دزاده: 

نوراللهی در یک صورت می تواند برای 
پرسپولیس به میدان برود

مسئول کمیته نقل وانتقالات سازمان لیگ گفت: احمد نوراللهی در یک صورت 
می تواند برای پرسپولیس در میادین داخلی به میدان برود.

فریبرز محمود زاده در مورد ابهاماتی که در رابطه با قرارداد احمد نوراللهی با 
فصل  در  پرسپولیس  باشگاه  داشت:  اظهار  است،  آمده  وجود  به  پرسپولیس 
نقل وانتقالات قرارداد احمد نوراللهی را فسخ کرد تا بتواند او را به عنوان بازیکن آزاد 
به لیست خود اضافه کند. از آنجا که باشگاه ها طبق قانون فیفا می توانند در صورت 
داشتن جای خالی از سهمیه آزاد خود استفاده کنند، پرسپولیس نام این بازیکن را 

به عنوان هجدهمین بازیکن بزرگسال خود به لیستش اضافه کرد.
وی افزود: از آنجا که نوراللهی دوران خدمت سربازی اش را سپری می کند او برای 
همراهی پرسپولیس در بازی های لیگ و لیگ قهرمانان آسیا نیاز به مجوز نیرو های 
مسلح داشت که این مجوز فقط برای همراهی سرخپوشان در بازی های لیگ 
قهرمانان برای او صادر شد. به این خاطر نوراللهی نتوانست در بازی های لیگ برای 

پرسپولیس به میدان برود.
مسئول کمیته نقل وانتقالات لیگ در خاتمه تأکید کرد: هر زمان که نیرو های 
مسلح مجوز بازی نوراللهی را برای بازی های داخلی صادر کرد، او می تواند برای 
پرسپولیس بازی کند، حالا چه یک هفته دیگر و چه چند ماه دیگر. آنچه مشخص 

است نوراللهی بازیکن پرسپولیس به حساب می آید.

دستمزد داوران فوتبال افزایش یافت
رئیس کمیته داوران فدراسیون فوتبال گفت حق الزحمه داوران در کلیه مسابقات 
لیگ های کشور اعم از فوتبال، فوتسال و فوتبال ساحلی در بخش آقایان و بانوان 

افزایش یافت.
 فریدون اصفهانیان، رئیس کمیته داوران درباره افزایش دستمزد داوران گفت: با 
توجه به این که در جلسات قبلی هیات رئیسه، طرح افزایش دستمزد داوران کلیه 
مسابقات )فوتبال، فوتسال و فوتبال ساحلی( در بخش آقایان و بانوان را ارائه کرده 
بودیم، خوشبختانه در جلسه روز )دوشنبه( این طرح به تصویب اعضای هیات 

رئیسه رسید.
وی در ادامه بیان کرد: بر هیچ کس پوشیده نیست که داوران در فوتبال ایران 
زحمات زیادی می کشند و تحت فشارهای فراوانی قرار دارند. معتقدم داوران 
از  باید  تیم  در یک  فوتبال  اندرکاران  کلیه دست  و  مربیان  بازیکنان،  همانند 
حمایت های مالی برخوردار باشند زیرا آنها نیز همانند بازیکنان نیاز به مربی بدنساز، 
متخصص تغذیه و فیزیوتراپ دارند تا از لحاظ روحی و روانی  تقویت شوند و نهایتا 

رفاه نسبی داشته باشند.
عضو هیات رئیسه فدراسیون اظهار داشت: در جلسه امروز مقرر شد که دستمزد 
داوران فوتبال 30 درصد و فوتسال و فوتبال ساحلی 35 درصد در بخش آقایان 
افزایش پیدا کند. همچنین فوتبال بانوان 50 درصد و فوتسال و فوتبال ساحلی 

بانوان ۴0 درصد افزایش پیدا کرد.

شوک کی روش به آزمون؛ جایگاه سردار در خطر
 غایب اصلی و بزرگ ترکیب تیم ملی مقابل ونزوئلا سردار آزمون است. بازیکنی 
که از روزهای اوجش فاصله گرفته و این روزها همه به دنبال راه حلی هستند تا با 

یک شوک او را به مسیر سابق خود برگردانند.
غیبت آزمون در ترکیب تیم ملی هم شاید در راستای همین راه حل های 
بازیکن  این  با به خطرانداختن جایگاه  باشد و کی روش می خواهد  شوک آمیز 
در ترکیب اصلی او را وادار به تلاش بیشتر کند. بازی مقابل پاناما و ونزوئلا از 
معدود دفعاتی است که کی روش دو بازی پی در پی، آزمون را در ترکیب اصلی 
قرار نمی دهد. پیش از این کی روش نشان داده بود که برای انتخاب بازیکنانش 
کوچکترین اهمیتی به وضعیت آنها در تیم های باشگاهی شان نمی دهد. این که تیم 
دارند یا ندارند و در تیمشان چه وضعیتی دارند در انتخاب های کی روش تاثیری 
نداشته است اما گویا این بار ناکامی آزمون همراه او از روسیه به ایران هم رسیده 
است.کی روش که نمی خواهد بهترین و آماده ترین مهاجمش را در روزهای حساس 
جام جهانی در افت ببیند به فکر راه چاره ای افتاده است تا سردار از شرایط آرمانی 
دورتر از این نشود. سردار آزمون اولین و اصلی ترین گزینه کی روش برای خط حمله 
تیم ملی است و این مربی نمی خواهد به هیچ قیمت برگ برنده اش را در دیدار با 
حریفان از دست بدهد. البته آمار آزمون، انقدر خوب هست که فعلا جایگاهش در 
تیم کی روش محکم باشد. او بر خلاف باشگاه، در هر ۴ بازی آخری که فیکس بوده، 

برای تیم ملی گل زده و آمار 6 گل در این ۴ مسابقه را دارد.

با قرارداد فیفا و فدراسیون فوتبال ؛

 نقل و انتقال بازیکنان فوتبال تسهیل شد
 قرارداد DTMS و IRT بین فدراسیون فوتبال ایران و فدراسیون جهانی فوتبال 
)فیفا( امضاء شد. به منظور ایجاد سهولت در انجام نقل  و انتقالات داخلی قرارداد 
DTMS و IRT بین فیفا و فدراسیون فوتبال ایران منعقد شد. لازم به توضیح است، 
سیستم DTMS به فدراسیون فوتبال و تمامی باشگاه های لیگ برتر و لیگ دسته 
اول این توانایی را خواهد داد تا تمامی نقل و انتقالات داخلی و بین المللی خود را 
از طریق یک پلاتفرم مدیریت کنند. هم چنین فدراسیون فوتبال قادر خواهد بود 
گزارشات منظمی از تمام فعالیت ها در حوزه نقل  و انتقالات دریافت و نظارت و 
شفافیت خود را در این حوزه بهبود بخشد. IRT سیستم مدیریت کارگزاران فوتبال 
است که مطابق آخرین قوانین و مقررات کارگزاران فیفا تهیه شده است و این 
کمک را به فدراسیون فوتبال می کند تا تمامی اطلاعات مرتبط به کارگزاران که 
در نقل  و انتقالات داخلی و بین المللی درگیر هستند را جمع آوری و نظارت کند. 
این سیستم به طور کامل و یکپارچه با سیستم مدیریت نقل  و انتقالات DTMS و 

ITMS فیفا در ارتباط است.

 ایران 1 - 0 ونزوئلا

 شاگردان کی روش
 با هر ترکیبی شکست ناپذیز 

تیم ملی ایران با یک گل موفق به شکست ونزوئلا در دیداری دوستانه شد.
 تیم ملی فوتبال ایران عصر روز )دوشنبه( از ساعت 17:30 در دیداری 
دوستانه در ورزشگاه خانگیNEC  نایمخن هلند به مصاف ونزوئلا رفت که 
شاگردان کی روش توانستند حریف آمریکای جنوبی خود را با یک گل 

شکست دهند.
علیرضا جهانبخش در دقیقه 57 برای ایران موفق به گلزنی شد.

رامین   ،)۴6 مظاهری  )محمدرشید  بیرانوند  علی رضا  ایران:  ترکیب 
رضاییان، سید جلال حسینی )امید ابراهیمی 61(، مرتضی پورعلی گنجی، 
سعید عزت اللهی )اکبر ایمانی ۴6(، علی کریمی، اشکان دژاگه )سامان 
قدوس ۴6(، وحید امیری، احسان حاج صفی، علی رضا جهانبخش )کاوه 

رضایی 61(، رضا قوچان نژاد )سردار آزمون 61(.
ترکیب ونزوئلا: فارینیز )کونتراس ۴6(، هرناندز، اویخادا، چانسلور، آنخل، 

فیگوئرا، آراندا، آنیور، موریلو، روندون، ماچیس )لوسینا 75(.
گزارش نیمه نخست

دقیقه 2: علی رضا جهانبخش در همان دقایق از جناح راست حرکتی را 
آغاز کرد و با ارسال خوبش رضا قوچان نژاد را در موقعیت خوب گل زنی قرار 

داد اما قوچان نژاد با ضربه ای بی دقت توپ را از بالای دروازه به بیرون زد.
دقیقه 3: ایران در این دقیقه صاحب یک ضربه ایستگاهی پشت محوطه 
جریمه ونزوئلا شد. اشکان دژاگه این ضربه را به دیوار دفاعی ونزوئلا کوبید و 

در برگشت، ضربه علی  کریمی از کنار دروازه ونزوئلا به بیرون رفت.
در دقیقه 7، شوت سعید عزت اللهی از پشت محوطه جریمه به راحت در 

آغوش فارینیز قرار گرفت.
در دقیقه 1۴، کار تاکتیکی بازیکنان ایران در سمت راست زمین ونزوئلا به 
شکل بسیار خوبی صورت گرفت تا در مقابل محوطه جریمه، توپ به حاج 
صفی برسد. حاج صفی هم از این موقعیت استفاده کرد اما شوت محکم او 

در میانه راه به صورت بازیکن ونزوئلا خورد و راهی به دروازه نیافت.
در دقیقه 18، یک بار دیگر کار تاکتیکی بازیکنان ایران جواب داد اما 
باز هم بازیکنان ایران در زدن ضربه پایانی کم دقت بودند و دروازه ونزوئلا 

بسته ماند.
در دقیقه 25، پاس خوب احسان حاج صفی به وحید امیری منجر به 

شوت زنی این بازیکن شد و ضربه محکم این بازیکن با فاصله اندک از دروازه 
ونزوئلا، به بیرون رفت.

در دقیقه 29، سانتر اشکان دژاگه از روی نقطه کرنر با ضربه سر سید 
جلال حسینی به توپ همراه شد که توپ با اختلاف اندکی بیرون رفت.

در دقیقه 31، شوت روندون از فاصله ای حدودا 30 متری از کنار دیرک 
دروازه ایران عبور کرد.

در دقیقه 36، روی سانتر بازیکنان ونزوئلا از روی ضربه ایستگاهی و خروج 
اشتباه بیرانوند، توپ مقابل پای بازیکن این تیم قرار گرفت اما شوت او به 

سمت دروازه خالی ایران را سید جلال حسینی از روی خط برگشت داد.
در دقیقه ۴۴، سانتر ارسالی بازیکنان ایران در داخل محوطه شش قدم به 
امیری رسید اما هافبک ایران به جای ضربه زدن به توپ سعی در کنترل 

آن داشت که دروازه بان حریف توپ را در آغوش گرفت.
گزارش نیمه دوم

در دقیقه 50، روی کار تیمی ونزوئلایی ها، این تیم صاحب موقعیت شوت 
زنی شد که ضربه مهاجم این تیم را محمدرشید مظاهری در آغوش گرفت.

در دقیقه 55، سانتر سامان قدوس از روی نقطه کرنر با ضربه سر چکشی 
و محکم پورعلی گنجی مواجه شد اما دروازه بان تازه وارد این تیم توپ را 

به کرنر فرستاد.
در دقیقه 56، سانتر رامین رضاییان از سمت چپ زمین ونزوئلا به داخل 
محوطه جریمه این تیم، با ضربه سر قوچان نژاد به گل تبدیل شد اما داور 

این گل را به نشانه آفساید مردود اعلام کرد.
گل: در دقیقه 57، ضد حمله تند و تیز بازیکنان ایران با خروج اشتباه 
دروازه بان این تیم همراه شد و امیری با یک پاس در عمق جهانبخش را 
مقابل دروازه خالی ونزوئلا قرار داد و او هم گل نخست بازی را برای ایران به 
ثمر رساند. جهانبخش در شهری گلزنی کرد که اولین تیم باشگاهی اش در 

هلند متعلق به این شهر )نایمخن( است.
در دقیقه 58، روی اشتباه اکبر ایمانی مهاجم ونزوئلا صاحب موقعیت شد 

و ضربه این بازیکن را مظاهری دفع کرد.
در دقیقه 60، سانتر بازیکن ونزوئلا و ضربه آکروباتیک بازیکن این تیم با 

اختلاف زیاد از بالای دروازه مظاهری عبور کرد.

در دقیقه 63، پاس قوسی حاج صفی به داخل محوطه جریمه ونزوئلا به 
سردار آزمون رسید که شوت سرکش و یک ضرب او به تور کنار دروازه 

برخورد کرد.
در دقیقه 66، وحید امیری ابتدا سردار آزمون را در داخل محوطه جریمه 
ونزوئلا صاحب توپ کرد و او با پشت سر گذاشتن چند بازیکن توپ را به 
کاوه رضایی سپرد که ضربه او با برخورد به مدافعان این تیم راه به دروازه 

نیافت.
در دقیقه 70، سوتلود بعد از دریبل پورعلی گنجی سانتر خود را به روی 

دروازه ایران فرستاد که روندون در حالتی نامتعادل توپ را به بیرون زد.
در دقیقه 72، سانتر بازیکن ونزوئلا مقابل دیرک دروازه ایران به روندون 
رسید اما ضربه او را حاج صفی قطع کرد. این حمله ادامه داشت و بازیکنان 
ایران با اشتباهات خود چندین بار موجبات تهدید دروازه رشید مظاهری 

را فراهم کردند.
در دقیقه 76، با اشتباه دروازه بان ونزوئلا توپ مقابل پای رضایی افتاد که 
سانتر او روی سر پورعلی گنجی فرود آمد اما مزاحمت مدافع حریف مانع از 

به سرم رسیدن گل دوم ایران شد.
در دقیق 77، بازیکنان ونزوئلا روی یک ضد حمله سریع، حوالی محوطه 
شش قدم ایران صاحب موقعیت گل شدند که روی بی دقتی بازیکنان این 

تیم، موقعیت از دست رفت.
در دقیقه 83، پاس بسیار خوب کاوه رضایی پشت سر بازیکنان ونزوئلا به 

سردار آزمون رسید اما شوت آزمون را دروازه بان ونزوئلا با پا برگشت داد.
رشید  واکنش خوب  با  لوسینا  از سوی  ایستگاهی  ضربه  دقیقه 86: 

مظاهری راهی کرنر شد.
در دقیقه 88، شوت سوتلدو با واکنش بسیار خوب رشید مظاهری همراه 

شد تا کماکان دروازه ایران بسته بماند.
حاشیه:

* در شرایطی که گفته می شد این بازی بدون حضور تماشاگر خواهد بود، 
حدود 200 هوادار ایرانی روی سکوهای استادیوم نایمخن حاضر شده اند.

* امیر هاشمی مقدم، مربی ایرانی تیم نایمخن نیز از مهمانان ویژه این 
دیدار است که روی سکوها حاضر شده  و بازی را از نزدیک تماشا می کند.

طرح مصادیق مفسده ساز، از تهدید تا فرصت

آقای تاج! در مبارزه با فساد کنار "علی کریمی" 
باشید نه مقابل او

فوتبال ظاهرا به مذاق برخی خوش نیامده و آن را یک تهدید و نه فرصت تلقی 
کرده اند. در حالی که اسطوره فوتبال ایران حاضر است برای صحبت هایش مدرک 
ارائه کند، برخی این اظهارات را تاب نیاورده اند و به ملی پوش سابق فوتبال ایران حمله 

کرده اند.
در چند سال گذشته افراد زیادی درباره فساد در فوتبال صحبت کردند اما هر کدام 
زمانی که نیاز به ارائه سند و مدرک شد پا پس کشیدند تا فساد در فوتبال همواره به 
عنوان یک موضوع به قوت خود باقی بماند. علی کریمی بازیکن سابق پرسپولیس و تیم  
 ملی که همیشه به خاطر رک گویی و بیان مطالب - بدون این که منفعت خود را در آن 
در نظر بگیرد  - معروف است، این بار هم صحبت هایی انجام داده که اگر این اظهارات 
به فال نیک گرفته شود زمینه ای فراهم خواهد شد برای طرح مباحث و مستندات 

بیشتر در راه مبارزه با فساد در فوتبال.
علی کریمی در بخشی از صحبت های خود فدراسیون فوتبال را هم به عنوان متولی 
فوتبال کشور به باد انتقاد گرفت و عنوان کرد که آنها  آن طور که باید و شاید عمل 
نکرده اند و در سال های گذشته موجبات سندسازی توسط باشگاه ها برای حضور در 

لیگ قهرمانان آسیا شده اند.
انتقادات او که نه مختص به یک نفر خاص،  بلکه به چند نفر و چند مجموعه بود با 
استقبال دلسوزان فوتبال همراه شد و علاوه بر طرفداران فوتبال چهره های شناخته 
شده ای مانند علی دایی نیز از علی کریمی حمایت کردند تا بدون این که مشکلی برای 

این مربی به وجود بیاید، فساد در فوتبال پیگیری شود.
تمام حرف علی کریمی این است که دوست دارد فوتبال ایران یک بار دیگر به 
سال های دور باز گردد که بدون دروغ و فریبکاری اداره می شد و هیچ مشکلی وجود 
نداشته باشد. کریمی برای صحبت های خود دلیل و مدرک دارد و عنوان کرده که 
می تواند با مدیران فدراسیون فوتبال جلساتی را برگزار کند و از صحبت های خود پا 

پس نمی کشد.
جدیت کریمی در بیان این مطالب را می توان از دو دیدگاه فرصت و تهدید در نظر 

گرفت.
یکی از مراجعی که نسبت به صحبت های کریمی واکنش تندی نشان داد فدراسیون 
فوتبال بود. درست است که فدراسیون در بیانیه خود خواستار ارائه سند و مدرک شده، 
اما جنبه تهاجمی این بیانیه که سعی در رفع اتهام از فدراسیون فوتبال داشت، بسیار 
عجیب به نظر می رسید. زمانی که متولی  اصلی فوتبال زودتر از هر فرد و سازمان 
دیگری بخواهد مقابل این صحبت ها قرار بگیرد، چه اتفاقی ممکن است برای این 

فوتبال و لایه های پنهان و فاسد زیرین آن رخ دهد؟
با توجه به این که کریمی فوتبالیست شناخته شده ای است و هیچ گاه حاضر 
نمی شود آبروی خود را به خاطر طرح مسائل غیر مستند خراب کند، حداقل می توان 
این فرصت را به علی کریمی داد که در محضر قانون یک بار دیگر مطالب خود را 

مطرح کند.  
عمده صحبت های کریمی به سال های قبل باز می گردد و عملا اشاره ای به مدیران 
فعلی فدراسیون فوتبال ندارد چرا که آنها نهایتا یک سال و نیم است که بر مسند 
ریاست تکیه زده اند. مدیران کنونی فوتبال که انصافا در بخشی از امور توانسته اند 
گام های مثبتی بردارند و طبیعتا بخش کمی از صحبت های کریمی شامل حال این 
مدیران می شود، باید از این اظهارات استقبال کنند اما بسیار عجیب است که آنها زودتر 
از هر کسی نسبت به صحبت های کریمی واکنش نشان داده اند، انگار آنها ریگی در 
کفش داشته اند و یا با واسطه مشاوره های غلط در یک ماجرای مبارزه با فساد، نادانسته 

خود را سیبل مفسدان پشت پرده فوتبال کرده اند!
بازیکن سابق تیم   ملی به مشاوران مهدی تاج و حلقه یاران او حمله کرده و عملکرد 
آنها را تا زیر سوال برده است. فدراسیون فوتبال می تواند در جلسه با کریمی که چندین 
سال برای فوتبال ایران زحمت کشیده صحبت های او را گوش داده و اگر نکات مثبت 
و مستندی در اظهارات او مشاهده کرد، حتما از آن ها برای بهبود مدیریت فوتبال 
استفاده کند. با وجود بیانیه فدراسیون فوتبال علیه علی کریمی، هنوز فرصت پرداختن 
به صحبت های کریمی وجود دارد و می توان از مطالب او به عنوان یک فرصت برای 

حل مشکلات فوتبال و رفع باریکه های فساد در فوتبال استفاده کرد.
امید است این موضوع با صبوری مدیران فوتبال و عدم تداوم  رفتار تهاجمی از سوی 
فدراسیون و شخص رییس آن دنبال شود. قطعا توجه به صحبت های علی کریمی 
به عنوان یکی از بزرگان فوتبال می تواند درهای جدیدی را به روی سایر کسانی که 
مدارکی در موضوع فساد در فوتبال در اختیار  دارند، باز خواهد کند تا شاید از این 
مسیر بتوان با همکاری همه اهالی دلسوز فوتبال، بت فساد در فوتبال را یک بار برای 

همیشه به زیر کشید.

سه شنبه -بیست وسوم آبان ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4425



5 علمی و سلامت 
سه شنبه -بیست وسوم آبان ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4425

 

محققان دانشگاه صنعتی امیرکبیر موفق شدند 
پلاستیک های تجزیه پذیری در حد نیمه صنعتی 
تولید کنند که درمدت زمان کوتاهی تجزیه می 

شوند.
دکتر زاهد احمدی، عضو هیات علمی دانشگاه 
صنعتی امیرکبیر اظهار داشت: پلاستیک هایی که 
در صنعت بسته بندی استفاده می شوند طبیعتا با 
توجه به ویژگی هایی که دارند مهم هستند. به دلیل 
اینکه پلاستیک ها بعد از مصرف، تبدیل به زباله شده 
و به طبیعت رها می شوند و یک معضل به شمار می 
رود از این رو در صدد آمدیم تا پلاستیک های تجزیه 

پذیری را تولید کنیم.
وی با بیان اینکه تقریبا 60 درصد از زباله های 

پلاستیکی که در ایران و دنیا وجود دارد مربوط به 
پلاستیک های بسته بندی است، عنوان کرد: تولید 
پلاستیک های تجزیه پذیر می تواند این معضل را 
برطرف کند و مدت زمان تجزیه پلاستیک ها را 

کاهش دهد.
به گفته عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی امیر 
کبیر، برای تولید این پلاستیک ها از افزودنی های 
طبیعی که پایه گیاهی دارند استفاده کردیم تا بعد 

از مصرف تجزیه شود و به چرخه طبیعی بازگردند.
وی با تاکید بر اینکه از این محصول تست های 
استاندارد گرفته شده است، بیان داشت: پلاستیک 
های تجزیه پذیر مورد استقبال صنایع مختلفی قرار 
گرفته و بنا داریم در صنعت بسته بندی مواد غذایی 

از این پلاستیک های تجزیه پذیر بهره ببریم.
احمدی خاطر نشان کرد: این پلاستیک ها توسط 
برخی صنایع مورد تست هایی قرار گرفته و اکنون در 

حال انجام تست های بلند مدت است.
وی با بیان اینکه پلاستیک های تجزیه پذیر تولید 
نیمه صنعتی شده است، افزود: این پلاستیک ها 
حالت سمی و شیمیایی ندارد و قابل تجزیه  هستند.
به گفته وی، امیدواریم امسال یا اوایل سال آینده 
شاهد استفاده از این پلاستیک ها  در صنعت باشیم.
این محقق  با بیان اینکه پلاستیک های تجزیه 
پذیر علاوه بر بسته بندی مواد غذایی قابلیت کاربرد 
در مصارف دیگر را دارند، اظهار کرد: بازیافت این 
نوع پلاستیک راحت است و اگر به هر دلیلی وارد  
طبیعت شوند بدون دخالت انسان بازیافت خواهد 

شد.
وی با اشاره به زمان تجزیه این پلاستیک ها در 
مقایسه با پلاستیک هایی که اکنون استفاده می 
پذیر  تجزیه  پلاستیک  تجزیه  زمان  گفت:  شود، 
از 6 ماه شروع می شود و تا دوسال ادامه دارد در 
صورتیکه هم اکنون پلاستیک ها از 60 تا 100 سال 

زمان برای تجزیه شدن نیاز دارند.
احمدی با بیان اینکه امیداوریم در  اینده نزدیک 
شاهد استفاده  از این محصول در کل بسته بندی 
این  به  دیگر  کشورهای  داشت:  تاکید  باشیم، 
افزودنی  اند ولی مواد  تکنولوژی دست پیدا کرده 
که بهداشتی باشد و ویژگی بسته بندی داشته باشد 

نمونه خارجی ندارد.

ایتالیا خانه ماژولی ضدزلزله می سازداین پلاستیک ها ظرف ۲ سال تجزیه می شوند

یک معمار ایتالیایی خانه ماژولی طراحی کرده که در کمتر از یک روز احداث می 
شود و ضدزلزله است.

 رناتو ویدال معمار ایتالیایی یک خانه از پیش ساخته تاشو طراحی کرده که در کمتر 
از یک روز در محل مذکور احداث می شود.

 این خانه کهM.A.Di نام گرفته، چنان محکم ساخته شده که در برابر زلزله نیز 
مقاومت می کند. این خانه ماژولی ضد زلزله از چوب ساخته می شود.

درهرحال خانه مذکور در دو حالت دو طبقه)27، ۴6 و 56  مترمربعی( یا سه 
طبقه)70و 8۴ مترمربعی( ساخته می شود. هر خانه دارای آشپزخانه، غذاخوری و حمام 
است که در طبقه اول تعبیه می شوند. اتاق های خواب در طبقه های بالایی قرار می 

گیرند. چارچوبA  مانند این خانه به تاشو بودن آن کمک می کند.
همچنین چهارچوب خانه از فولاد گالوانیزه ساخته شده است.

خودروی خاطره انگیز فولکس قورباغه ای هم 
برقی می شود

فولکس های قورباغه ای که در دهه های 60 و 70 میلادی به خودروهایی خاطره 
انگیز برای بسیاری از مردم مبدل شده بودند نیز با تحولات روز همراه شده و برقی می 

شوند.
فولکس های قورباغه ای با نام Beetle EV قرار است با موتور تمام برقی جدید تولید 
شده و در دسترس علاقمندان قرار بگیرند. البته هنوز اعلام نشده که این موتور برقی در 

صندوق عقب خودرو قرار می گیرد یا به صندوق جلو منتقل می شود.
هنوز اطلاعات فنی چندانی در مورد خودروی برقی یادشده در دسترس نیست. اما 
اعلام شده که قدرت موتور برقی آن معادل با 168 اسب بخار است و با هر بار شارژ باتری 
این خودرو قادر به پیمودن 600 کیلومتر است که رقمی قابل توجه محسوب می شود.

فولکس واگن علاوه بر این خودروی برقی قصد دارد 15 مدل خودروی برقی دیگر نیز 
در سال های آتی تولید کند. اکثر شرکت های بزرگ خودروساز آلمانی هم در تلاش 

برای تولید خودروهای برقی هستند.

بلندگوی آیفون ایکس ترک می خورد!
برخی کاربران آیفون ایکس در شبکه های اجتماعی از ترک خوردن بلندگوی موبایل 

هنگام افزایش سطح صوت خبر داده اند.
به نظر می رسد  آیفون ایکس با مشکلات متعددی روبرو است که البته هیچ کدام 
 Reddit ، از آنها معمول نیستند.  درهمین راستا برخی کاربران  در وب سایت های
MacRumors و توییتر اعلام کردند با افزایش سطح صوت دستگاه، بلندگوی قسمت 
بالایی آن ترک می خورد.  میزان ترک ها مختلف است اما حتی با تعویض این بخش 
نیز دوباره اتفاق می افتد. البته این مشکل در تعداد زیادی از دستگاه ها دیده نمی شود. 
این درحالی است که اپل مشغول جمع آوری اطلاعات و تحقیق درباره این گزارش 
ها هستند. تشخیص دلیل این امر کار مشکلی است زیرا  به نظرمی رسد یک مشکل 

سخت افزاری باشد.

یک شرکت تولید کننده بلندگو، مشغول ساخت گوش گیری است که سروصدای 
مزاحم خواب کاربر را ساکت می کند.

 شرکت Bose که تولید کننده بلندگو است، به تازگی مشغول ابداع دستگاهی برای 
حل مشکل سروصدای مزاحم هنگام خواب است. درهمین راستا این شرکت »گوش 

گیرهای ضد صوت برای خواب« را طراحی کرده است.
این گوش گیرها سروصدای محیط را از بین می برند تا فرد راحت تر بخواهد. تولید 
کننده ادعا می کند این گجت با مجموعه ای از اصوات از پیش تعیین شده  عرضه می 

شود که آرامبخش هستند و همزمان سروصدای مزاحم را پنهان می کنند.
یکی دیگر از مزیت های این گجت وجود زنگ هشداری است که می توان آن را با 
اپلیکیشن موبایل تنظیم کرد. این زنگ هشدار فقط در گوش کاربر شنیده می شود  و 

در محیط منتشر نمی شود.

گوش گیری که سروصدای مزاحم را ساکت می کند

راهکارهایی برای کسب انرژی فوری
آیا روزها ضعف دارید و احساس بی انرژی بودن می کنید؟ گاهی اوقات مشکل 
در کمبود خواب است، اما حتی اگر شما به خوبی هم استراحت کرده باشید، رژیم 
غذایی خاص یا عادت های ورزشی یا غیر ورزشی ممکن است باعث کاهش وزن 

شود. 
به طور حیرت انگیزی هر چیزی مثلًا اینکه چگونه میز کارتان را بچینید و تزیین 
کنید نیز بر سطح انرژی اثرگذارند و ممکن است به حفظ انرژی شما یا افزایش 
سطح انرژی شما کمک کند. برخی از این موارد را در این مقاله بررسی خواهیم کرد.

1- صبحانه بخورید
خوردن صبحانه مقوی شما را در طی روز هشیارتر نگه می دارد. در مطالعه ای که 
در دانشگاه کاردیف انجام شد نشان داد افرادی که از غلات غنی از فیبر در وعده 
غذایی صبحانه استفاده می کنند ده درصد کمتر از بقیه افراد احساس خستگی 
می کنند، کمتر در معرض افسردگی قرار می گیرند و نیز مهارت های شناختی 
بهتری دارند. اولین نظریه این است که فیبر به کاهش آرام آرام جذب غذا در معده 
کمک می کند که سطح قند خون شما را ثابت نگه داشته و در نتیجه سطح انرژی 

تا مدت زمان بیشتری بالا باقی می ماند.
2- مصرف قهوه اثر دارد، اما چقدر؟ و چگونه؟

متخصصان معتقدند بهترین راه این است که بر کافئین خیلی تکیه نکنیم؛ اما 
اگر عادت به خوردن آن پیدا کرده اید، توصیه می کنیم که میزان قهوه ای که در هر 
روز مصرف می کرده اید را در طی روز تقسیم کنید. متخصصان علم خواب توصیه 
می کنند مصرف میزان اندک کافئین )هشت اونس قهوه یا کمتر( در هر چند ساعت 
یک بار، شما را بیدار، هشیار و متمرکزتر نگه می دارد؛ هنگامی که شما یک لیوان 
پر و بزرگ قهوه می خورید، ناگهان میزان کافئین خون افزایش می یابد اما اگر آن را 

تقسیم کنید کافئین در خون در سطح ثابتی باقی می ماند.
3- وعده های غذایی را افزایش دهید

مصرف وعده های غذایی اندک هر سه یا چهار ساعت یک بار در روز سطح قند 
خون شما را متعادل نگه می دارد این کار سبب می شود که دچار ضعف و کمبود 
انرژی نشوید و در عین حال از پرخوری جلوگیری می کند. دقت کنید هر وعده 
غذایی حاوی کربوهیدرات، پروتئین، چربی های مفید مانند روغن زیتون باشد؛ 

غذایی حاوی 120 گرم مرغ و سبزیجات به همراه روغن زیتون.
4- در میز کار یا در اتاق کارتان گلدان گل تازه داشته باشید

باعث می شود که  اتاق کار  پژوهش ها نشان می دهد که نگهداری گلدان در 
اضطراب کمتری احساس کنید. توصیه می کنیم از گلدان هایی که در اندازه کوچک 

و راحت پرورش می یابند استفاده کنید. 
5- از شام کودکان الگو بگیرید

کودکان معمولًا کره بادام زمینی را دوست دارند. این ماده غذایی غنی از منیزیم 
است که انرژی مورد نیاز سلول ها را تأمین می کند؛ منابع دیگر غنی از منیزیم و 

پتاسیم شامل میوه ها، سبزیجات، دانه ها و آجیل ها هستند.
6- آب بخورید

متخصصان اعلام می کنند که نیمی از افرادی که از خستگی شکایت می کنند، 
دچار کم آبی هستند. مصرف به اندازه و به موقع آب یکی از راه های ساده برای حفظ 
انرژی بدن و متمرکز نگه داشتن ذهن است. در مطالعه ای که بر روی ورزشکاران 
انجام شد، نتایج نشان داد که نود و دو درصد از این گروه آزمودنی، پس از پانزده 
ساعت کم آبی و بدون مصرف مایعات مغذی احساس خستگی کردند؛ آن ها 
همچنین دچار مشکل در تمرکز کردن و مشکلاتی در حافظه شدند. پس هر 
ساعت یا هر دو ساعت یک بار مقداری آب مصرف کنید تا احساس تشنگی نکنید.

7- یک فنجان چای بخورید
پژوهشی اخیر نشان می دهد که همراهی کافئین با آمینواسید آل تئانین، که 
میزان سطح هشیاری،  افزایش  و  کاهش خستگی  باعث  دارد  وجود  در چای 
سرعت واکنش و حافظه می شود. همچنین نتایج پژوهش دیگری نشان داد افراد 
بزرگسالی که چهار بار در روز به مدت شش هفته چای نوشیده اند؛ سطح هورمون 
استرس)کورتیزول( کمتری را درست کمی بعد از مواجهه با یک مشکل تجربه 
می کنند؛ این مطالعه در مقایسه با افرادی انجام شد که از نوشیدنی دارونما استفاده 

کرده بودند.
8- پیاده روی ده دقیقه ای در هر روز را فراموش نکنید

به یاد داشته باشید که پژوهش های اخیر در ایالات متحده آمریکا نشان می دهد 
زنانی که هفتاد دقیقه در هفته )ده دقیقه در روز( پیاده روی می کنند در طی شش 
ماه، هجده درصد انرژی بیشتری نسبت به افرادی دارند که این کار را نمی کنند. 
این گونه افراد گزارش کرده اند که احساس شادابی ذهنی بیشتر و اعتمادبه نفس 
بیشتری دارند و درد کمتری احساس می کنند و نیز پله ها را راحت تر بالا می روند. 

پس این ده دقیقه های طلایی را از دست ندهید.
9- از موسیقی و صداهای زیبا استفاده کنید

اگر پشت میزتان احساس خستگی می کنید در حین کار کردن به موسیقی یا 
نواهای دینی گوش بدهید. افرادی که از این شیوه استفاده می کنند، ده درصد 

کارایی بیشتری دارند.

بهترین روغن های گیاهی برای درمان تبخال
تبخال ها اغلب با داروهای ضد ویروسی درمان می شوند اما چندین روش طبیعی 

خانگی نیز برای بهبود آنها وجود دارد.
تبخال  که تاول  تب هم نامیده می شود می تواند با درد و احساس خارش همراه 
باشد. تبخال ها به طور معمول از طریق ویروس های "هرپس سیمپلکس" بوجود 

می آیند.
علاوه بر داروهای ضد ویروسی مطالعات متعددی در مورد روش های خانگی 
و ترکیب های موجود در برخیروغن ها و افَشُره های گیاهی )یا اسانس گیاهی که 
محلول یا عصاره الکلی همراه با روغن فرار است( انجام گرفته که نشان دهنده تاثیر 
آن ها در درمان تبخال است. افشره ها نسبت به داروهای دیگر فوائدی دارند. به طور 

مثال، معمولا آنها نسبت به داورهای ضد ویروسی عوارض جانبی کمتری دارند.
اگرچه افشره ها در درمان علائم ویروس های هرپس سیمپلکس موثر هستند اما 
در صورتیکه به شکل خوراکی مصرف شوند می توانند مضر باشند. برای درمان 
تبخال باید این افشره ها را در ترکیب با روغن های گیاهی از قبیل روغن نارگیل به 

صورت موضعی روی پوست قرار داد.

به گزارش مدیکال نیوز تودی، برخی از این افشره ها که برای درمان تبخال مفید 
هستند شامل موارد زیر است:

از مشکلات همچون  انواعی  از سال های دور در درمان  افشره اسطوخودوس 
حساسیت پوستی و کبودی کاربرد داشته  است. اگرچه ممکن است این روغن روی 
ویروس تاثیری نداشته باشد اما در کاهش درد ناشی از تبخال موثر است. نتایج 
یک تحقیق نشان می دهد این روغن از قابلیت کاهش درد و التهاب برخوردار است.

طبق نتایج یک بررسی افشره روغن نعناع می تواند فعالیت ویروس های هرپس 
سیمپلکس نوع یک و دو را متوقف کند. در این بررسی آمده  است اسانس نعناع 

می تواند در درمان عفونت های مکرر هرپس موثر باشد.
اگرچه روغن گل داوودی مخصوص درمان ویروس هرپس سیمپلکس نیست، 
تحقیقات نشان می دهد این روغن دارای تاثیر ضد التهابی قوی است که می تواند 

علائم این عارضه را تسکین دهد.
روغن اکالیپتوس هم به دلیل خواص ضد التهابی در درمان تبخال مفید است. 
بررسی ها نشان می دهد روغن اکالیپتوس می تواند التهاب را کاهش دهد. با کاهش 

التهاب، اکالیپتوس فرآیند درمان تبخال را تسریع می کند.
تاثیر روغن گل میخک روی ویروس هرپس و ویروس های دیگر از جمله هپاتیت 
C بررسی شده است. گل میخک روی ویروس های هرپس سیمپلکس تاثیر ضد 

ویروسی و آنتی میکروبی دارد. همچنین درد مرتبط با تبخال را کاهش می دهد.
برخی بررسی ها نشان می دهد روغن بابونه جذب ویروس در سلول ها را به روشی 

متفاوت از داروهای ویروسی مختل می کند.
طبق بررسی ها روغن درخت چای هم از توانایی از بین بردن ویروس هرپس 

سیمپلکس برخوردار است.
روغن گیاه زوفا هم فعالیت ویروسی را کاهش می دهد.

وارنگ بو )یا فرنجمشک از تیره نعناعیان( هم روی ویروس هرپس سیمپلکس 
تاثیر ضد ویروسی دارد.

هنگام آلودگی هوا چه بخوریم؟
فرهاد وحید دکترای تغذیه و رژیم درباره بهترین مواد غذایی برای مقابله با آلودگی 
هوا اظهار کرد: یکی از مواد غذایی که مصرف آن در روز های آلوده توصیه می شود، 
 لبنیات است. بنابراین افراد باید در روز های آلوده از لبنیات مانند ماست و شیر کم چرب 

استفاده کنند.
وی بیان کرد: افراد در روز های آلوده باید روزانه حدود 6 تا 8 لیوان آب بنوشند. 
همچنین آنها باید از مصرف نوشیدنی هایی مانند نوشابه و آبمیوه های صنعتی به 

خصوص در این روز ها خود داری کنند و آبمیوه های خانگی را جایگزین کنند.
این دکترای تغذیه و رژیم درمانی افزود: مصرف میوه های حاوی آنتی اکسیدان 
مانند سیب قرمز،  انار و انگور قرمز به علت رنگ دانه هایی که دارند نیز در روز های آلوده 
مفید است. همچنین سیب حاوی مقادیر بالایی پکتین  است که تاثیر بسزایی در 
کاهش اثرات آلودگی هوا دارند. نوشیدن روزانه یک لیوان چای سبز نیز در روز های 

آلوده موثر است.
ضرورت مصرف سبزیجات حاوی فیبر

وحید تاکید کرد: مصرف سبزیجات حاوی فیبر نیز در روز های آلوده ضروری است. 
زیرا این سبزیجات به مواد مضر موجود در بدن می چسبند و مدت زمان باقی ماندن 

مواد سمی در بدن را کاهش می دهند.
وی تصریح کرد: بیماران قلبی و عروقی و تنفسی باید در روزهایی که شاخص 
آلودگی هوا بالا است در خانه بمانند و ترجیحا از ورزش و فعالیت بدنی در فضای باز 
پرهیز کنند. استراحت و خواب نیز نقش موثری برای مقابله با اثرات آلودگی هوا دارند. 
بنابراین افراد باید روزها ۴5 دقیقه و شب ها 8 ساعت بخوابند. در هنگام استراحت و 

خواب، مواد در بدن آنالیز و مواد مفید جذب و مواد مضر دفع می شود.
این دکترای تغذیه و رژیم درمانی عنوان کرد: افراد در روز های آلوده باید از مصرف 
قند،  شکر و موادی که چربی های اشباع بالایی دارند، خودداری کنند. این مواد باعث 
تولید رادیکال های آزاد در بدن می شوند. در  نتیجه مقدار رادیکال های آزاد در بدن 
افزایش چشم گیری پیدا می کنند و بدن نمی تواند با این مقدار رادیکال آزاد مقابله کند. 
بنابراین این رادیکال های آزاد اضافی به سیستم قلبی و عروقی آسیب می رسانند و 

منجر به بیماری هایی مانند دیابت و انواع سرطان ها می شوند.
وحید گفت: افراد باید در روز های آلوده مصرف چربی های اشباع و جامد را به 
حداقل ممکن برسانند و از روغن هایی مانند، روغن زیتون،  کلزا  و کنجد در پخت و 
پز و سالاد استفاده کنند. وی یادآور شد: متاسفانه برخی از افراد در روز های آلوده به 
صورت خودسرانه از مکمل های مولتی ویتامین یا آنتی اکسیدان استفاده می کنند که 
این کاری اشتباه است. افرادی که رژیم غذایی متعادل و متنوع دارند نیاز نیست که از 
مکمل های مولتی ویتامین یا آنتی اکسیدان استفاده کنند. بنابراین هر نوع مکمل باید 

تحت نظر پزشک مصرف شود.

توصیه محققان؛

مواد خوراکی تسکین دهنده آرتروز روماتوئید 
را بشناسید

به گفته محققان، برخی مواد خوراکی می توانند درد، ورم و خشکی مفاصل را 
تسکین داده و حتی روند پیشرفت بیماری آرتروز روماتوئید را کُند نمایند.

محققان دانشگاه کیت هند عنوان می کنند مصرف بلوبری و یک فنجان چای سبز 
به روند درمان این بیماری کمک می کند. همچنین آلو بخارا خشک، انار، غلات 
کامل، ادویه جات نظیر زنجبیل و زردچوبه، و روغن زیتون نیز ممکن است به روند 
درمان کمک کنند. به گفته این محققان، این مواد خوراکی موجب کاهش التهاب 
و همچنین خشکی و درد در مفاصل می شوند. بوآنا گوپتا، سرپرست تیم تحقیق، 
در این باره می گوید: »مصرف منظم فیبرهای رژیمی، میوه، سبزیجات و ادویه جات 
خاص و همچنین حذف برخی عوامل ایجادکننده التهاب و آسیب می تواند به بیماران 
در کنترل بیماری آرتروز روماتوئیدشان کمک کند.« وی در ادامه می افزاید: »بیماران 
مبتلا به آرتروز روماتوئید باید از رژیم های غذایی همه چیز خواری، نوشیدن الکل و 
سیگار کشیدن به رژیم غذایی مدیترانه ای، گیاهخواری، و حذف برخی خوراکی ها 
تغییر رویه دهند.«به گفته گوپتا، پروبیوتیک های نظیر ماست و مکمل های رژیمی 

هم شامل میکروارگانیزم های سودمندی است که می توانند کمک کننده باشند.

به  تانک هیدروژن  افزودن  با  یک شرکت هلندی 
خودروی برقی تسلا، مسافت طی شده با یک بار شارژ 
آن را دوبرابر کرد. این خودروی جدید هسلا نامیده شده 

است.
یک شرکت تامین کننده بنزین در هلند، با افزودن 
یک تانک هیدروژن به خودروی تسلا مدل S مسافتی 

که خودرو با یکبار شارژ طی می کند را افزوده است.

هفته گذشته گروه Holthausen اعلام کرد آزمایش 
این  در  است.  کرده  آغاز  را  نمونه  خودروی  روی  ها 
آزمایش پک باتری و تانک هیدروژن کامل پر شدند و 
Hesla مسافتی حدود 620 مایل را طی کرد که دو برابر 
مسافتی  است که خودروی Model S P100D با یک 

بار شارژ باتری طی می کند.
اما این پروژه هنوز از سوی تسلا حمایت نشده بنابراین 

هولتائوزن برای انجام آزمایش های خود از یک خودروی 
دست دوم تسلا استفاده کرده است. البته اضافه کردن 
تانک هیدروژن به خودروی تسلا حدود 60 هزار دلار 

هزینه دارد.
از سوی دیگر پرکردن تانک هیدروژن نیز کار مشکلی 
است زیرا به عنوان مثال در آمریکا فقط 39 ایستگاه 

سوختگیری هیدروژنی وجود دارد.

یک سیستم ترمز جدید برای کامیون ها طراحی شده که می تواند این وسیله حمل 
و نقل را حتی در فاصله چند سانتیمتری خودروی جلویی متوقف کند و از تصادف 

جلوگیری کند.
شرکت Volvo Trucks Global یک سیستم ترمز جدید طراحی کرده که شامل 
سیستم هشدار تصادف است. این سیستم  همیشه مراقب خودروی جلویی است. در 

حالت  احتمالی تصادف، نمایشگری روی داشبورد ظاهر می شود و زنگ هشداری به 
صدا در می آید.

حتی اگر کامیون به خودرویی بسیار نزدیک شود،  سیستم ترمز زود هنگام فعال 
می شود. این سیستم می تواند سرعت کامیونی با ۴0 تن بار را بکاهد و آن را در فاصله 

چند سانتیمتری خودروی جلویی متوقف کند.

افزایش مسافت طی شده تسلا با سوخت هیدروژنی

این سیستم از تصادف کامیون جلوگیری می کند

کاهش  باعث  سبزی ها  و  میوه ها  مداوم  مصرف 
احتمال آلزایمر، سکته ی مغزی، بیماری های قلبی و 
عروقی، یک سری از سرطان ها، آب مروارید و بعضی 
از بیماری های ناتوان کننده ی ناشی از کهولت سن 
می شود. فواید بالقوه ی رژیم غذایی سرشار از میوه ها 
و سبزی ها با سلامتی، مطمئنا زمانی بیشترین تاثیر 
را دارد که از طیف گسترده ای از آنها در رژیم غذایی  

خود بهره ببرید.
 هیچ میوه یا سبزی خاصی وجود ندارد که تمام 
ویتامین ها و مواد معدنی و آنتی اکسیدان ها را به 
تنهایی داشته باشد، بنابراین تنوع در مصرف این مواد 
غذایی می تواند بزرگ ترین امتیاز را برای سلامتی 
داشته باشد. گنجاندن میوه ها و سبزی های گوناگون 
در رژیم غذایی نه تنها آنتی اکسیدان ها، ویتامین ها 
و مواد معدنی مورد نیاز بدن تان را تامین می کند، 
کرفس  نیز هست.   فیبر  از  ارزشی  با  منبع  بلکه 
مانند سایر سبزیجات، بسیار کم کالری است. یک 
فنجان کرفس خرد شده، کمتر از 20 کالری دارد. 
کرفس سوپرفودی است که معمولا دست کم گرفته 
می شود، اما مصرف کرفس در رژیم غذایی می تواند 

به اندازه ی سایر سبزیجات مفید باشد.
  آب رسانی به بدن بعد از ورزش

کرفس و آب کرفس برای هیدارته کردن بدن بسیار 
مفید است. این سبزی مانند سبزیجات و میوه های 
دیگر، بیشتر از آب تشکیل شده؛ در واقع بیشتر از 95 

درصد کرفس آب است.
نوشیدن آب کافی برای هیدارته ماندن بدن مهم 
است، اما مصرف میوه ها و سبزی هایی چون کرفس 
هم می تواند به خوبی بدن تان را آب رسانی کند. 
یکی از دلایلی که کرفس یا آب کرفس می تواند 
آب رسان خوبی برای بدن بعد از ورزش باشد این 
است که این سبزی نه تنها آب دارد بلکه الکترولیت 
زیادی نیز دارد. الکترولیت ها از طریق عرق از دست 
می روند، بنابراین جایگزین کردن الکترولیت های از 
دست رفته بعد از ورزش، اهمیت دارد. کرفس، منبع 
الکتروللیت هاست: پتاسیم، سدیم، کلسیم و منیزیم.

 فشار خون )موردی عجیب!(
داشتن رژیم غذایی سرشار از میوه ها و سبزی ها 
برای کاهش فشار خون نیز بسیار مفید است. میوه ها 
و سبزی ها منابع خوبی از پتاسیم هستند که اغلب 
در یک رژیم غذایی معمولی به مقدار کمی موجود 

است. کرفس، بر خلاف سایر سبزی ها، سدیم هم 
دارد. هر چند مقدار سدیم موجود در کرفس در 
مقایسه با غذاهای فرآوری شده بسیار کم است، اما 
یک فنجان کرفس خرد شده چیزی حدود 3 درصد 

از نیاز روزانه ی بدن به سدیم را داراست. 
که  هستند  غذایی  رژیم های  تحت  که  آنهایی   
محدودیت شدید در مصرف سدیم دارد، بهتر است 
از خوردن کرفس پرهیز کنند. جالب است بدانید با 
وجود اینکه کرفس، مقداری سدیم دارد اما باز هم 
می تواند برای کاهش فشار خون مفید باشد! محققان 
دانشکده پزشکی دانشگاه شیکاگو دریافتند کرفس، 

دارای ترکیبی به نام 3 - ان- بوتیل فتالاید است.
این ترکیب توانسته بود فشار خون موش ها را 12 تا 
1۴ درصد کاهش بدهد. دوزی که از این ترکیب به 
موش ها داده شد، معادل تقریبا ۴ ساقه کرفس برای 

انسان بوده است.
 تنظیم وزن

خوردن غذاهای کم کالری اما مغذی می تواند برای 
یا آب کرفس  باشد. کرفس  تنظیم وزن سودمند 
دارای مواد مغذی زیاد در ازای کالری بسیار کم است. 
مطالعه ای که در سال 2015 انجام شد نشان داد 
تنها این پیام که؛ افزایش مصرف فیبر برای کاهش 
وزن مفید است، درست به اندازه ی دستورالعمل های 
صادر شده از سوی انجمن قلب آمریکا مفید و موثر 
بوده است. این مطالعه توصیه می کند فقط تمرکز 
روی افزایش مصرف فیبر در رژیم غذایی می تواند به 
اندازه ی پیروی از یک رژیم غذایی پیچیده تر، برای 

کاهش وزن مفید باشد.
آنتی اکسیدان های جنگنده با سرطان

در سال 2010 مطالعه ای روی منابع آنتی اکسیدان 
محققان  گرفت.  صورت  چینی  غذایی  رژیم  در 
دریافتند کرفس، جزو پنج تا از بهترین منبع آنتی 
در  کننده  شرکت  افراد  غذایی  رژیم  در  اکسیدان 
این تحقیق بوده است. هر چند ممکن است کرفس 
به اندازه ی سایر سبزیجات، مطرح نباشد اما منبع 
دو  کرفس،  اکسیدان هاست.  آنتی  از  خوبی  بسیار 
فیتوشیمیایی منحصر بفرد به نام های آپی ژنین و 
لوتئین دارد. پژوهش ها نشان داده که این دو ترکیب 
می توانند با سلول های سرطان لوزالمعده و سینه 
بجنگند. برای پی بردن به سایر فواید این ترکیبات به 

تحقیقات بیشتری نیاز است.

کرفس حاوی ترکیب دیگری به نام لوتئولین است 
که خواص ضد سرطانی دارد. آنتی اکسیدان های 
موجود در میوه ها و سبزی ها می توانند به کاهش 

ریسک انواع خاصی از سرطان کمک کنند.
سلامت گوارش

دانشکده ی پزشکی مریلند توصیه می کند برای 
درمان گاستریت یا ورم معده، کرفس را در رژیم 

غذایی خود بگنجانید.
گاستریت بیماری است که موجب التهاب مخاط 
آنتی  از  سرشار  غذاهای  خوردن  می شود.  معده 
اکسیدان مانند کرفس می تواند ریسک ابتلا به زخم 
معده را کاهش بدهد. کرفس به محافظت از مخاط 
معده در برابر التهاب و نابودی ناشی از زخم کمک 
می کند. نوشیدن آب کرفس، تضمین نمی کند که 
گاستریت یا زخم معده را درمان کند اما به عنوان 
یک التیام بخش مفید و موثر است و در کنار آن لازم 
است تغییرات دیگری هم در رژیم غذایی ایجاد شود.

کرفس؛ در لیست سبزیجات آلوده
کار گروه محیط زیست )EWG(، سموم موجود در 
سبزی ها و میوه ها را رده بندی می کند. این گروه 
هر ساله لیستی از محصولات ارائه می دهد که شامل 
است.  تمیز  محصولات  و  آلوده  بسیار  محصولات 
لیست آلوده ها، لیستی از محصولات کشاورزی است 
که بیشترین سموم و آلاینده ها را دارند. کرفس، جزو 
این لیست است، یعنی می تواند منبعی از سموم 
باشد. EWG توصیه می کند اگر می خواهید کرفس 
را خریداری  ارگانیک آن  نوع  سالم مصرف کنید، 

کنید.
آیا می توانید زیاد کرفس بخورید؟

کرفس منبع غذایی بسیار کم کالری است و به 
همین علت می تواند بخشی از یک رژیم غذایی سالم 
و متعادل باشد. اما توصیه استفاده از کرفس یا آب 
کرفس به تنهایی یا بخش اصلی رژیم غذایی توصیه 
نمی شود. خوردن کرفس های خام و بسیار بزرگ به 

طور پیوسته می تواند ریسک کمبود یُد را بالا ببرد.
مصرف زیاد کرفس خام ممکن است در متابولیسم 
یُد در بدن اختلال ایجاد کرده و منجر به کمبود یًُد 
شود. خوردن کرفس به عنوان بخشی از یک رژیم 
غذایی متنوع، بی خطر و سالم است. اما زیاده روی 
در خوردن کرفس، درست مانند هر چیز دیگری 

می تواند پیامدهای منفی داشته باشد.

فواید آب کرفس 
برای سلامتی
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فرمانده سپاه استان قم :

راهپیمایی اربعین به خیزش بزرگ جبهه 
مستضعفین تبدیل شده است 

فرمانده سپاه استان قم  با بیان اینکه راهپیمایی اربعین اکنون به خیزش بزرگ جبهه 
مستضعفین تبدیل شده است گفت: سیا سازمان اطلاعاتی آمریکا سال گذشته تعدادی از 
دانشجویان تحصیلات تکمیلی یک دانشگاه را به پیاده روی اربعین فرستاد، آن ها گفتند 
که اگر آمریکا فکری به حال راهپیمایی اربعین نکند، اجل این کشور در این راهپیمایی 

شکل می گیرد.
به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، سردار غلامرضا احمدی در دیدار اعضای ستاد 
یادواره شهید زین الدین با مادر شهیدان زین الدین با اشاره به گسترش مرزهای دفاعی 
ایران اظهار کرد: مرزهای دفاعی کشورمان به برکت خون شهدا از مرزهای ایران فراتر رفته 

و به سواحل دریای مدیترانه در دو هزار کیلومتری کشورمان رسیده است.
وی ادامه داد: امام خمینی)ره( فرمودند انقلاب اسلامی ایران زمینه ساز انقلاب جهانی 
امام مهدی)عج( است، راهپیمایی اربعین اکنون به خیزش بزرگ جبهه مستضعفین تبدیل 
شده است که در آن نه تنها مسلمانان بلکه غیرمسلمانان خسته از عملکرد جبهه استکبار 
حضور پیدا می کنند و گفته می شود که بیش از 20 میلیون نفر در راهپیمایی اربعین 
شرکت کردند.فرمانده سپاه استان قم افزود: سیا سازمان اطلاعاتی آمریکا سال گذشته 
تعدادی از دانشجویان تحصیلات تکمیلی یک دانشگاه را به پیاده روی اربعین فرستاد، 
آن ها گفتند که اگر آمریکا فکری به حال راهپیمایی اربعین نکند، اجل این کشور در این 
راهپیمایی شکل گرفته است؛ راهپیمایی اربعین از یک فضای مذهبی در نهایت به یک 

فضای تضاد سیاسی با آمریکا تبدیل می شود.
300شهید مدافع حرم در در استان قم مدفون هستند

 احمدی تعداد شهدای مدافع حرم مدفون در استان قم را بیش از 300 شهید دانست 
و تصریح کرد: طی چند سال اخیر کمتر هفته ای بود که فضای استان به شمیم شهدای 
مدافع حرم عطرآگین نشود و ما همواره مدیون شهدا هستیم.وی با بیان اینکه حضور 
پیکر شهدایی همچون شهید حججی در جامعه تا حدی آلودگی های اجتماعی را از بین 
می برد، ادامه داد: در راهپیمایی جاماندگان اربعین در شهر تهران یک زن ایتالیایی حضور 
پیدا کرد که گرچه که در ابتدا مخالف اسلام و ایران بود، اما تحت تاثیر شهید حججی قرار 
گرفت و نظرش عوض شد.فرمانده سپاه استان قم در پایان خاطرنشان کرد: منزل خانواده 
شهیدان زین الدین پایگاهی برای جوانان حزب اللهی است و در این منزل به صورت 
مستمر مراسم های عزاداری و جلسات تفسیر قرآن برگزار می شود، منزل خانواده شهیدان 

زین الدین مکان اصیلی برای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت است
مسؤول نمایندگی ولی فقیه در سپاه استان قم  :

تکریم شهدا مبارزه با جهان استکبار است
مسؤول نمایندگی ولی فقیه در سپاه استان قم  نیز در این دیدار گفت: یقین داریم که 
پرداختن به شهدا و تکریم آن ها مبارزه با جهان استکبار و زیاده خواهان عالم در راس 

آن آمریکا است.
حجت الاسلام والمسلمین سید حسن اکبری با اشاره به تعداد شهدای استان قم اظهار 
کرد: این استان 6 هزار و 200 شهید دارد و امیدواریم برگزاری برنامه هایی همچون یادواره 
شهید زین الدین خشنودی این شهدا را به دنبال داشته باشد.وی ادامه داد: یقین داریم که 
پرداختن به شهدا و تکریم آن ها مبارزه با استکبار و زیاده خواهان عالم در راس آن آمریکا 
است که عزم خودشان را برای نابودی انقلاب اسلامی ایران جزم کردند، اعتقاد داریم که 
انقلاب ما از روح انقلاب امام حسین)ع( برگرفته است و زمینه ساز ظهور امام زمان)عج( 
می شود.مسؤول نمایندگی ولی فقیه در سپاه استان قم افزود: در پیاده روی اربعین شاهد 
بودیم که افراد زیادی به عشق امام حسین)ع( از نقاط مختلف جهان در آن حاضر شدند و 
برگزاری این مراسم جهان استکبار را به وحشت انداخت.اکبری شهدا را برخوردار از توحید 
کامل دانست و تصریح کرد: به این مطلب در قرآن کریم اشاره شده است و شهدا جان 
خودشان برای اعتلای کلمه حق، فدا کرده و مسیر را برای ما روشن کردند.وی خاطرنشان 
کرد: مادر شهیدان زین الدین از افتخارات جامعه ما هستند و شاهد برگزاری مستمر روضه 

اهل بیت)ع( در منزل این مادر هستیم

 معاون هماهنگ کننده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع(  خبرداد

برگزاری یادواره شهید زین الدین در شب 
شهادت امام رضا)ع( 

معاون هماهنگ کننده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( استان قم گفت: یادواره شهید زین 
الدین در شب شهادت امام رضا)ع( با اقامه نماز جماعت به امامت آیت الله نوری همدانی 

آغاز می شود.
 به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، احمد بیطرفان  در دیدار اعضای ستاد یادواره 
شهید زین الدین با مادر شهیدان زین الدین، با اشاره به محل برگزاری یادواره این شهید 
اظهار کرد: مجتمع امام خمینی)ره( محل برگزاری یادواره است و این مجتمع برای 
برگزاری یادواره شهید زین الدین آماده می شود.وی ادامه داد: کمیته فرهنگی یادواره 
شهید زین الدین تمهیدات لازم را اندیشیده است و نصب بنر و پخش پوستر و ارسال 
دعوت نامه ها شروع شده است، همچنین هماهنگی لازم را با ارگان های مختلف مانند 
شهرداری، بنیاد شهید، صدا و سیما و آموزش و پرورش برای فضاسازی و اطلاع رسانی 
مراسم انجام دادیم.معاون هماهنگ کننده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( استان قم افزود: 
امسال برای یادواره شهید زین الدین یک آیتم نمایشی در نظر گرفته شده است، اقدامی 
که در یادواره شهدای اطلاعات سپاه در قم هم صورت گرفت؛ امسال یادواره شهید زین 
الدین به صورت مستقیم از صدا و سیما پخش می شود و در یادواره یک نشریه ویژه هم 
توزیع خواهد شد.بیطرفان با اشاره به جزئیات برگزاری یادواره شهید زین الدین اظهار کرد: 
این یادواره در شب شهادت امام رضا)ع( اقامه نماز جماعت به امامت آیت الله نوری همدانی 
شروع می شود و زمان برگزاری برنامه های یادواره شهید زین الدین حدود دو ساعت و نیم 
است. این یادواره ساعت 20:30 به پایان می رسد و آخرین بخش یادواره شهدا مداحی 
حسن شالبافان است.معاون هماهنگ کننده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( استان قم با 
بیان اینکه در یادواره شهید زین الدین از کتاب شعر 30 نفر از شهدای استان قم رونمایی 
می شود خاطرنشان کرد: تدوین جلد نخست عملکرد لشکر علی بن ابیطالب)ع( در جنگ 
تحمیلی به پایان رسیده و این کتاب اکنون زیر چاپ است و در یادواره شهید زین الدین 

از این کتاب رونمایی می شود.

 سه شنبه 23 آبان؛

پیکر روحانی بسیجی و چهار شهید مدافع حرم 
در قم تشییع می شود

پیکر پاک چهار شهید مدافع حرم از لشکر فاطمیون و روحانی بسیجی فردا سه شنبه 
23 آبان در قم تشییع می شود.

به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، پیکر پاک حجت الاسلام محمود تقی پور، 
عضو شورای مرکزی مؤسسه بلاغ مبین و مسئول گروه جهادی طراوت ماندگار و شهیدان 
عیوض محمدی، رسول جعفری، علی ناطقی و سید مصطفی حسینی از لشکر فاطمیون؛ 
از ساعت 1۴ بر دوش مردم همیشه درصحنه قم از مسجد امام حسن عسکری)ع( به 

سمت حرم مطهر حضرت معصومه)س( تشییع می شود.
پیکر شهدای فاطمیون پس از اقامه نماز جهت خاکسپاری به گلزار شهدای مدافع حرم 
در بهشت معصومه)س( منتقل می شود و شهید حجت الاسلام محمود تقی پور برای 

تدفین به مشهد مقدس انتقال داده خواهد شد.
گفتنی است: شهید تقی پور اصالتا اهل شهر گرگان و ساکن شهر مقدس مشهد بود که 

برای تکمیل تحصیلات حوزوی مدتی است ساکن شهر قم است.
این شهید روحانی مدافع حرم که ظهر روز اربعین به فیض عظیم شهادت نائل آمد، از 

طلاب کوهنورد و ورزشکار استان قم بود.
شهید حجت الاسلام تقی پور، به عنوان بسیجی در گردان 102 حضرت معصمومه)س( 

تیپ مستقل 83 امام جعفر صادق)ع( عضویت داشت.
وی همچنین از اعضای اصلی تشکیل دهنده مؤسسه فرهنگی ورزشی عالیان بود که 
در حال حاضر تیم های کوهنوردی طلبگی زیر نظر این مؤسسه هر هفته به قلل مختلف 

کشور صعود می کنند.

رئیس شرکت گاز منطقه یک استان قم خبر داد

لزوم حفظ دمای 18 تا ۲۲ درجه در فضاهای عمومی
رئیس شرکت گاز منطقه یک استان قم گفت: با توجه به مشکلات کمبود گاز در پیک 
سرما اطلاع رسانی های لازم انجام شده تا سازمان ها و ادارات دمای 18 الی 22 درجه 

فضاهای عمومی را رعایت کرده و از مصرف بیش از اندازه گاز جلوگیری کنند.
احمد ایمانی نسب اظهار کرد: شرکت گاز منطقه یک استان قم با توجه به فرارسیدن 
فصل سرما در راستای مقاوم سازی شبکه های گاز رسانی در سه حوزه جمع آوری شیرهای 

پیاده رو، حذف شیرهای فلنجی و حذف حوضچه های شیرهای فلنجی فعالیت می کند.
وی با اشاره به اینکه شرکت گاز نسبت به حذف شیرهایی که پتانسیل خطر برای 
تاسیسات دارند اهتمام دارد، مطرح کرد: حذف 300 شیر به صورت مستمر و با هماهنگی 
شهرداری های مناطق، تعمیر و رفع نواقص پنج شیر گیربکسی سایز بالا و تعمیرات اساسی 
ایستگاه های کاهش فشار از جمله برنامه هایی است که با شروع فصل سرما در دستور کار 
شرکت گاز مناطق قرار گرفته است. رئیس شرکت گاز منطقه یک استان قم از عملیات 
تعمیرات نشتی هایی که توسط حوزه بازرسی فنی اعلام شده است یاد کرد و گفت: ایمن 
سازی خطوط گازدار باید فراخور بهره برداری و با توجه به قدمت تاسیسات باشد که مراحل 

بازدید و بازرسی آن ها انجام و تعمیرات شبکه و حفاظت آن در حال انجام است.
وی با بیان اینکه با شروع فصل سرما باید فرهنگ سازی صرفه جویی در مصرف 
میان مشترکین انجام شود، خاطرنشان کرد: مامورین کنتور خوان رابط میان شرکت 
گاز و مشترکین هستند که طی جلساتی آموزش های لازم برای توجیه فنی و اقتصادی 

مشترکین در راستای صرفه جویی در مصرف گاز به مامورین داده شده است.

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

مجوز بلند مرتبه سازی در اطراف حرم مطهر 
صادرنمی شود

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: در طرح جامع شهر قم اطراف حرم  مطهر 
حضرت معصومه )س (بلند مرتبه سازی نداریم و مجموعه پروانه ای هم که برای 

ساختمان های اطراف حرم صادر می شود در راستای طرح تفصیلی است.
عبدالله جلالی با اشاره به روند اجرای پروژه منوریل قم با بیان اینکه اصل منوریل در 
دنیا پذیرفته شده است، گفت: آنچه که در قم اتفاق افتاد این است که در حقیقت منوریل 
طرحی بود که از جانب دولت برای این شهر طراحی و تأمین منابع هم در تعهد دولت 
بود. وی در ادامه با بیان اینکه طبیعی است که هر پروژه ای برای شهری طراحی می شود 
مدیریت و مسئولین شهری هم در آن نقش دارند، ابراز کرد: در آن مقطع زمانی با توجه 
به تضمینی که دولت برای همه بودجه آن داده بود مورد پذیرش مدیران شهری قم 
قرار گرفت. رئیس شورای اسلام شهر قم در ادامه با اشاره به اینکه دیدگاه های مختلف 
و متفاوتی در مورد منوریل قم وجود داشته و دارد، بیان داشت: برخی معتقدند منوریل 
برای قم کارشناسی نشده است و برخی آن را کارشناسی شده می دانند ولی مسیر عبور 
آن را غیر کارشناسی می دانند و برخی اعتقاد دارند منوریل کمکی به ترافیک درون 

شهری نمی کند.
کاش منوریل از پردیسان شروع می شد

وی افزود: یکی از اشکالاتی هم که اتفاق افتاد اجرای منوریل و شروع آن از محلی بود 
که کمکی به ترافیک نمی کرد و ای کاش این پروژه از پردیسان به سمت مرکز شهر بود 

که بتواند با توجه به جمعیت آن منطقه بخشی از بار ترافیکی را کاهش دهد.
جلالی با اشاره به اینکه پروژه منوریل در حال حاضر متوقف است، ادامه داد:  اما اگر 
دولت اعتبارات را تخصیص و تأمین کند چهار و هفت دهم از این پروژه ساخته شده و 
کار زیادی ندارد و در صورت تأمین بودجه قابل بهره برداری است. وی در ادامه به مسئله 
ترافیک اطراف حرم و حل این معضل اشاره و عنوان داشت: دو خط مترو برای شهر قم 
تصویب شده که تونل خط A به طول 15 کیلومتر به اتمام رسیده است و تلاش داریم 
تا چنانچه دولت اعتبار لازم را تأمین و تخصیص دهد فاز اول این خط از قلعه کامکار 
به سمت میدان مطهری تا پایان 97 به سرانجام برسد. رئیس شورای اسلامی شهر قم 
ادامه داد: خط B از پردیسان به سمت بازار و باجک تصویب شده تا بتواند به ترافیک 
این منطقه کمک کند البته راهکارهایی هم در مدیریت شهری و شورا در نظر گرفته 
شده است. وی ادامه داد: ایجاد پارکینگ های مناسب و خیابان هایی که بتواند ترافیک 
را پوشش دهد مخصوصاً فاز 5 عمار یاسر از جمله این پروژه ها است که ترافیک هسته 
مرکزی کمک می کند. جلالی در پاسخ به سؤالی دیگر درباره ساخت ساختمان های 
مرتفع در اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( بیان داشت:  چنین موردی در هسته 
مرکزی وجود ندارد و از طرفی دیگر قم دارای طرح تفصیلی و پهناهای ترافیکی است 
که توسط شورای عالی معماری و شهرسازی مشخص و تصویب شده است. وی افزود: 
در طرح جامع شهر قم اطراف حرم بلند مرتبه سازی نداریم و مجموعه پروانه ای هم که 

برای ساختمان های اطراف حرم صادر می شود در راستای طرح تفصیلی است.

 مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری اعلام کرد

انتقال بیش از ۲6 هزار زائر اربعین حسینی از 
پایانه مرکزی قم

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم گفت: در اربعین امسال 26 هزار 
و 952 زائر از پایانه مرکزی به مرزهای عراق اعزام شدند.   رضا پوریافر با اشاره به اقدامات 
صورت گرفته در پایانه مرکزی مسافربری شهر قم در ایام اربعین حسینی اظهار کرد: در 
اربعین امسال 26 هزار و 952 زائر از پایانه مرکزی به مرزهای عراق اعزام شدند. وی با 
اشاره به کیفیت و کمیت و نحوه ارائه خدمات گوناگون در پایانه مرکزی خاطرنشان کرد: 
از یک آبان تا اربعین حسینی با سرویس دهی 667 دستگاه اتوبوس این تعداد مسافر 
به مرزهای مهران، شلمچه و چزابه اعزام شدند. مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری 
شهرداری قم با بیان اینکه در این ایام کلیه نیروهای اداری، خدماتی و انتظامی سازمان 
به صورت آماده باش و 2۴ ساعته به زائرین عتبات عالیات خدمت رسانی می کردند افزود: 
تشکیل ستاد خدمات رسانی اربعین حسینی، تشکیل جلسه با انجمن صنفی رانندگان 
و شرکت های حمل و نقلی، پلیس پایانه و واحد انتظامی، برپایی موکب کریمه اهل 
بیت)ع( در پایانه مرکزی و خدمات رسانی به زائرین را از جمله اقدامات صورت گرفته در 
این ایام بوده است. وی خاطرنشان کرد: پاسخگویی مرکز پیام سازمان و راهنمایی زائرین، 
سیاهپوش کردن پایانه  و پارکسوارها، آماده سازی و نظافت مسجد پایانه، تامین آب 
آشامیدنی برای زائرین، برپایی نماز جماعت و مراسم عزاداری، توزیع بسته های فرهنگی 

بین زائرین و... از دیگر خدماتی است که در این ایام به زائرین ارائه شد.

 ایمان : گروه گزارش

هیچ قله ای تا امروز فتح نشده، مگر اینکه زیر ساخت آن در 
آموزش پرورش شکل گرفته است و به همین دلیل  باید به سمتی 
حرکت کنیم که محوریت تفکر، اندیشه و خلاقیت را در آموزش 

و پرورش بارور کنیم.
تربیت بدنی و ورزش در مفهوم کلی کلمه، یک پدیده اجتماعی 
است که با اعتلای آن، روابط افراد جامعه و سلامت جسم و روح 
آنها استحکام می یابد بنابراین روابط اجتماعی و تربیت بدنی و 
ورزش بر یکدیگر تاثیر متقابل دارند و در تامین بهداشت روانی 
کودک و نوجوان و همچنین در جهت گیری مطلوب جامعه بسیار 
موثر می باشد بر اساس تحقیقات کارشناسان سازمان بهداشت 
جهانی در کشورهای صنعتی حدود ده درصد از افراد جامعه به 
نوعی به اختلال روانی مبتلا هستند از این رو بهداشت روانی که 
هدف آن سالم سازی روانی و پیشگیری از اختلالات روانی است از 
اهمیت شایانی برخوردار است همان گونه که بیماریهای جسمانی 
سلامت جسم انسان را تهدید می کند، برای سلامت روانی نیز 
خطراتی غیر قابل اجتنابی وجود دارد . شخصیت یک فرد هم تا 
قبل از18سالگی شکل می گیرد .یعنی نمی توان گفت که یک فرد 
تا 18 سالگی طبیعی بوده اما بعد از آن دچار اختلال شده است از 
این رو، بسیار مهم است که مربیان یا افرادی که با بچه های سنین 
مدرسه سروکار دارند، بدانند که چگونه با بچه ها برخورد کنند و 
از چه اقداماتی جهت رشد و شکوفایی آنان استفاده کرد. مهمترین 
عاملی که انگیزه های کودک را در مسیر رشد صحیح قرار می 
دهد،گنجاندن ارزشهای اخلاقی در بطن بازیها و ورزشهای نشاط 
انگیز است این ارزشها باعث می شوند که کودکان ونوجوانان از بازی 
لذت ببرند وبرای رسیدن به انها تلاش کنند کودکان ونوجوانان در 
موقعیت لذت ناشی از بازی و ورزش با معانی ارزشهای اخلاقی-

هماهنگی و ارتباط برقرار می کنند این ارتباط بین ورزش و لذت 
پلی است تا کودک را عادتا در زندگی فردی معتقد و مقید به 
اصول اخلاقی بار آورد.  در نهایت، نقش سازنده و فوائد ورزشهای 
جمعی در رشد اجتماعی و تامین بهداشت روانی کودکان ونوجوانان 
باعث تقویت حس همکاری و تعاون ، قدرت اراده وتصمیم گیری، 
ایجاد وتقویت قدرت ابتکار، از بین بردن روحیه بی تفاوتی و ایجاد 
انگیزه پیروزی، رعایت حقوق دیگران، اجتماعی نمودن ودرمان انزوا 

طلبی می شود.
با توجه به تعداد بالای مراکز آموزشی و دانش آموزان کمبود 
مربی به عنوان یکی از چالش های اصلی در تحقق افزایش ساعات 

درس تربیت بدنی عنوان می شود.
هم اکنون 1۴0 هزار مدرسه در سطح کشور داریم وهر مدرسه 
نیازمند یك نیروی تمام وقت در بخش تربیت بدنی است. اما در 
حال حاضر 36 هزار مربی ومعاون پرورشی در مدارس مشغول 
به کارند که بر این اساس به 90 هزار مربی دیگر نیاز است. در 
حقیقت کمبود مربی به عنوان یکی از چالش های اصلی در تحقق 
افزایش ساعات درس تربیت بدنی عنوان می شود. به نظر می رسد 
فقر حرکتی دانش آموزان و محدود بودن فضا امری است که در 
آموزش و پرورش به آن اذعان می شود. از همین روست که معاون 
تربیت بدنی این وزارتخانه تأکید می کند ،که نیاز شدید دانش 
آموزان به جنب و جوش و فعالیت بدنی دلیلی بر جذب نیروهای 
متخصص تربیت بدنی است. این درحالی است که 26 هزار فارغ 
التحصیل دوره های کاردانی و کارشناسی تربیت بدنی در سطح 
کشور وجود دارند اما مجوز جذب آنان به عنوان معلم ورزش در 

مدارس داده نشده است. سرانه فضای ورزشی برای دانش آموزان 
در سطح جهان بسیار اهمیت دارد و استانداردهای سرانه فضای 
ورزشی در کشورهای مختلف متفاوت و تا 8 متر مربع نیز اعلام 
شده است، اما براساس استانداردهای جهانی سرانه هر دانش آموز 
۴ متر مربع است که در حال حاضر  2.5 متر سرانه ورزشی دانش 
آموزان ایرانی با استانداردهای جهانی فاصله دارد. این در حالی است 
که بر اساس استانداردهای تعریف شده حداقل سرانه حیاط مدرسه 
به ازای هر دانش آموز 33سانتی متر لحاظ شده است طبق مصوبه 
مجلس و استانداردهای فضای ورزشی، برای یک سالن ورزشی در 
محیط مدارس، 19 در 28 سانتی متر فضا لحاظ شده است این در 
حالی است که مطابق استاندارد فضای یک سالن فوتسال در خارج 

از مدارس نیز 20 در ۴0 سانتی متر تعریف  شده است.
کمبود معلم ورزش متخصص در مدارس استان قم

در زمینه کمبود امکانات و تجهیزات ورزشی برخی از دانش 
آموزان و دبیران اعلام نارضایتی کردند و اعلام کردند: با جذب 
نیروهای متخصص و کارآمد می توان فعالیت ورزشی موثرتری در 
مدارس انجام داد. مبینا رادمهر یکی از دانش آموزان منطقه دو 
استان قم گفت: با توجه به سنگینی دروس، درس ورزش یکی از 
واحدهای درسی است که نشاط را برای دانش آموزان به همراه می 
آورد و با ورزش ذهن دانش آموزان برای یادگیری آماده تر می شود.

وی خاطر نشان کرد: برخی معلمان به دلیل کهولت سن و بی 
حوصلگی نمی تواننددر این زمینه دانش آموزان را هدایت کنند و 
آموزش های لازم را به آنها بدهند و ساعات ورزش تنها به عنوان 
ساعت بیکاری محسوب می شود که دانش آموزان در آن ساعت 
به بازی می پردازند. وی تاکید کرد: گاها برخی از آموزش ها نیز به 
صورت غیراصولی به دانش آموزان ارائه می شود و باعث مشکلاتی 
برای دانش آموزان می شود. یکی از معلمین ورزش استان قم در 
مقطع ابتدایی گفت: آموزش و پرورش سعی دارد هر درسی را 
به صورت تخصصی تر برای دانش آموزان برگزار کرده و آموزش 
دهد ولی این امر در مورد درس ورزش رعایت نمی شود. سمیه 
افشاری کمبود نیروی تحصیلکرده در این رشته را از علل وعضعیت 
نه چندان مناسب درس ورزش در مدارس عنوان کرد و افزود: 
در مدارس به ویژه در مقاطع ابتدایی معلمان ورزش به شناسایی 
توانمندی های ورزشی دانش آموزان می پردازند تا با پیگیری آن و 
در حین تحصیل بتوانند یک رشته ورزشی را به صورت تخصصی 

دنبال کنند.
وی اضافه کرد: باید زمینه جذب نیروهای متخصص امر ورزش 

در آموزش و پرورش فراهم شود تا علاوه بر استخدام نیروی های 
آ«وزش دیده در این زمینه مشکلات دانش آموزان و مدارس نیز 

حل شود.
یک مقام مسئول درمرکز بهداشت استان قم:

معلمان متخصص مانع آسیب رسیدن به دانش آموزان 
در حین ورزش می شوند

مدیرگروه پیشگیری از بیماری های واگیر و غیرواگیر مرکز 
بهداشت استان قم در گفتگو با ایمان  با تاکید بر اهمیت عادت 
کودکان به فعالیت بدنی گفت: جلوگیری از فعالیت هایی؛ مانند، 
تماشای تلویزیون و بازی های رایانه ای که در صورت  افراط و زیاده 
روی می توانند مضر باشند. دکتر "محمد نیکپور افزود: فعالیت 
بدنی کودکان موجب جلوگیری از اضافه وزن شود که خود می 
تواند عامل مشکلات زیادی مانند بیماری های متابولیک مانند 
دیابت نوع دوم، اختلالات استخوانی؛ همچون، پوکی استخوان و 
بسته شدن زودهنگام صفحات رشد که می تواند باعث کاهش 
رشد استخوانی شود و کاهش اعتماد به نفس و اختلالات خلقی 
همچون افسردگی شود. وی در ادامه با اشاره به اینکه ایجاد زمینه 
های مناسب برای ورزش و فعالیت های کودکان از اهمیت زیادی 
برخوردار است، افزود: باید به درس ورزش و معلمین ورزش در 
همه مقاطع تحصیلی بیش از پیش توجه کرد تا نسل آینده نسلی 
سالم و به دوره از بیماری های مختلف باشد چراکه ورزش و فعالیت 
در کودکی تا حد زیادی فرد را از جلوگیری به بیماری های قلبی 
و دیابتی مصون نگاه می دارد. به گفته وی اماکن مناسب ، امنیت 
اماکن ورزشی  و مکرر  بازدید مناسب  مناسب فضای ورزشی، 
کودکان ، پوشش مناسب لازم جهت فعالیت ها در این زمینه 
امری ضروری است. وی یادآور شد: همچنین زمینه های مناسب 
آموزشی برای کودکان ) هم آموزش توسط کودکان بزرگتر و هم 
توسط مربیان دوره دیده( باید ایجاد شود. نیکپور ادامه داد: باید به 
تفاوت های بین ظرفیت های کودکان و دقت داشته باشیم که از 
هر کودکی نباید هر ورزش و توانمندی را انتظار داشته باشیم. وی 
در تکمیل صحبت های خود گفت: ورزش در مدارس مقوله بسیار 
مهم و موثری است چراکه معلم متخصص در امر ورزش می تواند 
بسترساز ادامه فعالیت ورزشی دانش آموزان در جوانی و بزرگسالی 
باشد چراکه معلم دارای تجربه و متخصص استعداد هر دانش آموز 
در هر یک از زمینه های ورزشی را شناسایی کرده و از آسیب 

رسیدن به آنها در حین ورزش جلوگیری می کند.
معاون اداره کل آموزش و پرورش استان قم مطرح کرد

کمبود 50 معلم تربیت بدنی در سطح مدارس استان قم
معاون تربیت بدنی و سلامت اداره کل آموزش و پرورش استان 
قم  نیز در گفتگو با روزنامه ایمان از کمبود 50 معلم تربیت بدنی در 
سطح مدارس  این استان خبر داد و گفت: در حقیقت هزار ساعت 

کمبود معلم تربیت بدنی در مدارس قم وجود دارد.
محسن رمضان بیگی در این زمینه با اشاره به اینکه کمبود معلم 
تربیت بدنی در سطح کشور وجود دارد، افزود: کمبود معلم در رشته 
های مختلف در کشور وجود دارد که این مشکل در درس تربیت 
بدنی مسئله حادتری است و به تبع آن در استان ها نیز این کمبود 

نیرو کاملا مشهود است.
وی اضافه کرد: با توجه به اینکه درس تربیت بدنی مانند سایر 
دروس رسمی آموزش و پرورش در جدول برنامه درسی دانش 
آموزان گنجانده شده ولی کمبود نیرو و معلم متخصص در این 
زمینه کار را برای مدیران و مسئولان مربوطه مشکل ساخته است.

وی تصریح کرد: اگر ظرفیت داشتن معلم و نیرو متخصص به 
اندازه کافی وجود داشته باشد معلمین بر اساس تخصص خود بکار 
گرفته می شوند و دیگر یک معلم به تدریس چند درس مختلف 
نمی پردازد که با این روش سطح یادگیری دروس و مهارت آموزی 
به دانش آموزان کاهش می یابد. این مقام مسئول با اشاره به اینکه 
معلمین در سه سطح ابتدایی، متوسطه اول و دوم ساماندهی می 
شوند، ادامه داد: یک عده آموزگار درس تربیت بدنی هستند که  
برای دوره های ابتدایی تربیت می شوند که البته دانش آموزان 
پایه های اول، دوم و سوم درس تربیت بدنی خود را همراه با معلم 
ثابت خود، آموزش می بینند. رمضان بیگی افزود: دیگر معلمان 
تربیت بدنی نیز برای دیگر دوره های تحصیلی به کار گرفته می 
شوند. وی با اشاره به این واقعیت علمی که دروس و برنامه های 
درسی هر دوره تحصیلی با توجه به سن و جنسیت کودکان هدف 
گذاری می شود، بیان کرد: در هر دوره سنی و تحصیلی مهارت 
های مخصوص آن دوره به دانش آموزان آموزش داده می شود که 
نبود معلم متخصص در هر رشته آموزش و پرورش را در نیل به 
این هدف جهت رشد فرزندان توانمند برای فردای کشور را محقق 
نخواهد ساخت. وی تعداد کد واحدهای تحصیلی و مراکز آموزشی 
شامل مدارس دولتی و غیردولتی را در سال تحصیلی 97-96 ، یک 
هزار و ۴00 واحد اعلام کرد و گفت: 2۴5 هزار دانش آموز در این 
واحدهای آموزشی مشغول تحصیل هستند  که این تعداد نسبت 
به سال گذشته 6 هزار نفر دانش آموز افزایش ورودی داشته است. 
رمضان بیگی یادآور شد: با توجه به این افزایش ورودی دانش آموز 
تعداد معلمین تربیت بدنی هیچ افزایشی نداشته است و 522 معلم 
تربیت بدنی در سطح مدارس قم فعال هستند. وی تصریح کرد: در 
دوره متوسطه بیشتر از 10 معلم تربیت بدنی کمبود نیرو داریم که 
برای جبران این کمبود از طریق اضافه کاری معلمین ورزش در این 
پایه های تحصیلی اقدام شده است. وی عنوان کرد: مشکل در پایه 
های ابتدایی حادتر می شود که برای این امر اولویت برای آموزگاران 
پایه چهارم، پنجم و ششم درنظر گرفته شده و برای سه پایه اول از 
همان معلم دانش آموزان برای ساعات ورزش آنان استفاده می شود 
. مشکل کمبود معلم ورزش متخصص  فقط مربوط به استان قم 
نمی باشد بلکه کل کشور با این مشکل مواجه هستند  از آنجا  که  
آینده کشور را همین دانش آموزان می سازند می طلبد مسئولان 
کشور با فراهم آوردن زمینه جذب معلمان ورزش ، زمینه رشد و 
شکوفایی دانش آموزان مستعد را فراهم کنند تا از ظریفیت های 
آنها در رشته های مختلف استفاده  نمایندو آینده ورزش کشور را 

هم تضمین نمایند.

ورزش مدارس ضرورتی که جدی گرفته نمی شود 

کمبود معلم متخصص ورزش در مدارس استان قم






